
  ايران پنجمين كشور 
با بيشترين تورم مواد غذايي 
تازه تريــن گزارش بانــك جهاني درباره 
امنيت غذايي مي گويد بسياري از كشورهاي 
جهان تورمــي دو رقمي را تجربه مي كنند 
و كشــورهاي فقير در معرض آســيب هاي 
بيشــتري هســتند. ايــران در رده پنجم 
جدول تورم قيمت مــواد غذايي در جهان 
قــرار دارد. بانك جهاني در گزارشــي كه 
درباره امنيت غذايي جهان منتشــر كرده با 
اســتناد به آخرين داده ها در فاصله فوريه و 
مه ۲۰۲۳ مي گويد تورم قيمت مواد غذايي 
در سراسر جهان بالا است و وضع كشورهاي 
فقير و متوســط وخيم تر است. كشورهايي 
كه بيشترين آســيب را ديده اند در آفريقا، 
آمريكاي شــمالي، آمريكاي لاتين، آسياي 
جنوبي، اروپا و آســياي مركزي هســتند. 
تــورم قيمت مواد غذايي از تورم كلي 84.5 
درصدي از ۱۶۱ كشــوري كه داده هاي آنها 
در دسترس اســت، بيشتر شده است.بانك 
جهاني در توييتي جدول ۱۰كشور جهان با 
بالاترين ميزان تورم را منتشــر كرده است. 
ونزوئــا با نرخ تورم 4۷۱ درصد در رده اول 
و ايران با ۷8 در رتبه پنجم جدول رده بندي 
تورم قيمت مواد غذايي در جهان قرار دارند. 
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پيچيدگي هاي يك قانون
|بهمن دانايي|

اداره كشــور در دنيا بر پايه عرف و قانون 
اســت كه هــر دو عنصر با خرد انســاني و 
انساني ســازگاري دارند.  عقل جامعه هاي 
درصورتي كه عرف جامعه از سوي اكثريت 
شــهروندان پذيرفته شــده باشد شايد نياز 
كمتري به قانون باشد. تجربه نشان مي دهد 
هنگامي كــه اداره يك بخش از بخش هاي 
اصلي كشور به مسأله غيرقابل حل تبديل 
مي شــود قانونگذاري ضرورت پيدا مي كند. 
بررسي هاي كارشناسانه و بر پايه تجربه هاي 
غيرقابل انكار نشــان مي دهد در نيمه دوم 
دهه ۱۳8۰، سياســت هاي اقتصادي براي 
بخش هايي از اقتصاد و توليد كشــور مسأله 
درســت كرده بود كه با عرف و قانون هاي 
موجود قابل قبول نبود. در آن ســال ها به 
دليل درهم فرو رفتن وظايف و اختيارات سه 
وزارتخانه جهاد كشاورزي؛ صنايع و معادن و 
وزارت بازرگاني، اقتصاد شكر به جايي رسيده 
بــود كه توليد در معرض نابودي بود. در آن 
دوره بود كه قانون تمركز وظايف و اختيارات 
مربوط به بخش كشاورزي در وزارت جهاد 
كشاورزي كه به قانون انتزاع مشهور شد از 

سوي مجلس تصويب شد. 
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برنامه هاي وزير جهادكشاورزي 
اعلام شد
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صفحه 3

تاريخ شفاهي كشاورزي در قرن اخير
دكتر عبدالمهدي بخشــنده بدون چون وچرا يكی از مديران نامدار 

نظام جمهوری اسلامی به حساب می آيد. 
او درباره خود می گويد : بنده عبدالمهدي بخشــنده متولد ســال ۱۳۳۷ در 
شهرستان مسجدســليمان استان خوزستان هســتم. پدرم كارگر شركت نفت 
مسجدسليمان بود و من در آنجا ديپلم گرفتم در سال ۱۳55 در رشته زراعت و 
اصاًح نباتات به دانشــگاه وقت جندي شاپور كه الآن به شهيد چمران تغيير نام 
داده است وارد شدم. به طور طبيعي بايد در سال 5۹-58 فارغ التحصيل مي شدم 
كه با وقوع جنگ و بعد هم انقاب فرهنگي و تعطيلي دانشگاه ها فارغ التحصيلي 
من يكي دو سال عقب افتاد بالاخره در سال ۱۳۶۱ فارغ التحصيل شدم. همزمان 
با پايان جنگ، براي ادامه تحصيل به انگلســتان رفتم و دوره كارشناسي ارشد را 
در دانشگاه ردينگ و دوره دكتري را در دانشگاه نيوكاسل گذراندم. بحث ما بحث 
فيزيولوژي توليد در شاخه تنش هاي محيطي بود كه پايان نامه من هم در ارشد و 
هم در دكتري در زمينه تنش هاي محيطي بود بعد از بازگشت به وطن، در سال 
۱۳۷۲ در دانشگاه شهيد چمران مشغول به كار شدم بعدها دانشكده كشاورزي 
از دانشگاه شهيد چمران جدا شد و به صورت يك دانشگاه مستقل به نام دانشگاه 
علوم كشاورزي و منابع طبيعي خوزستان در آمد؛ كه من الآن در آنجا مشغول به 
خدمت هستم. من در سال ۱۳۷۹ دانشيار و در سال ۱۳84 استاد تمام شدم. الآن 

هم در آنجا هيئت علمي گروه مهندسي توليد و ژنتيك گياهي هستم.
با توجه به اينكه كارهاي مربوط به بورس را دنبال مي كردم مقرّر شــد من 

از اداره كل كشــاورزي استان خوزستان منتقل شوم به دانشگاه شهيد چمران 
اهواز بعد از جنگ كه با بورسيه براي ادامه تحصيل به انگليس رفتم كارشناس 
دانشگاه شهيد چمران بودم از همان سال ۶۲ درگير مسائل كشاورزي و تشكيل 
مراكز خدمات كشاورزي و مباحث مربوط به توليد در استان خوزستان شدم در 
سال 8۰ همزمان با ادغام وزارت جهاد و وزارت كشاورزي و تشكيل وزرات جهاد 
كشــاورزي به دعوت جناب آقاي مهندس حجّتي از اهواز به تهران آمدم و به 
عنوان معاون برنامه ريزي و اقتصادي وزارت جهاد كشاورزي مشغول شدم تا سال 

84 كه پايان دولت آقاي خاتمي بود و آقاي حجّتي تشريف بردند. 
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اد  امه از صفحه اول
بر اساس ماده يك اين قانون سياست گذاري، برنامه ريزي، 
نظارت و انجام تجــارت اعم ازصــادرات، واردات و تنظيم 
بازار داخلي قند و شــكر و چند كالاي ديگر به وزارت جهاد 
كشــاورزي داده شــد. اين قانون در همه سال هايي كه در 
دستور اجرا بوده ريسك ها و آثار پيش برنده خود را داشته 

است تا به امروز رسيده ايم. 
حقيقت داســتان اين اســت كه قانون يادشــده درآن 
دوران بــه كمــك توليد داخلــي آمــد و راه واردات را تا 
اندازه اي ناهموار كرد كه كل توليد داخل نابود نشــود اما 
به مروز زمــان و به دليل پيچيدگي هاي خاص خود نقاط 
منفي آن نيز بر ما شــد. در حال حاضر اجراي اين قانون 
بازهم دراختيار وزارت جهاد كشــاورزي قرارگرفته است 
و به ايــن دليل كه وزارتخانه تخصّصــي بازرگاني نداريم 
دردسرهايي درست شده است. فعالان اقتصادي كه با اين 
قانون درگيرهستند اكنون به اين نتيجه قطعي رسيده اند 
اگر روزي وزارت بازرگاني تاســيس شود بهتر است اجراي 
اين قانون به اين وزارتخانه تخصّصي سپرده شود. درحال 
حاضر اين قانون و شــرايط اقتصاد ايــران كار اجراي اين 
قانون را به جايي رسانده است كه تنظيم بازار محصولاتي 
كه مشمول قانون ياد شــده هستند بر توليد اولويت پيدا 
كرده است. به اين معنا كه وزارت جهاد كشاورزي به دليل 

فشــاري كه بيرون از محيط داخلي اش احساس مي كند 
مي خواهد بــازار محصولي مثل شــكر را گونه اي تنظيم 
كند كه دولــت مي خواهد. دولت نيز براي اينكه نشــان 
دهد مبارزه با تورم را جدي گرفته اســت با سياست هاي 
ناشــناس، بخش توليد را آماج سياست گذاري و تدوين و 
تصويب انواع قانون ها قرار داده است. در حال حاضر وزارت 
جهاد كشــاورزي كه وظيفه ذاتي اش توجه به رشد توليد 
اســت، اين وظيفه قانوني و ذاتــي اش را فراموش كرده و 
تجارت داخلي و تجارت خارجي را در صدر نشانده است و 
به زيان توليد كننده عمل مي شود. به طور مثال و برخاف 
منطق اقتصادي، توليد كننده وادار مي شــود توليد خود را 

براي اينكه رضايت دولت و وزارت جهاد كشاورزي به دست 
 آيد زير قيمت تمام شده به بازار عرضه كند. بديهي است 
اين رخداد ناراحت كننده توانايي توليد كنندگان را تضعيف 

و آنها را از شرايط اقتصادي دور مي كند. 
عقــل و تجربه حكم مي كند وزارت جهاد كشــاورزي 
محلي براي جذب متخصّصان زراعت و دامپروري و جنگل 
و مرتع و شيات باشد تا بتوانند ضمن صيانت از وضعيت 
موجود راه رشد توليد و كيفي تر كردن محصولات را ترويج 
كنند و به همين دليل است كه نمي توان از مديران ارشد 
اين وزارتخانه انتظار داشــت بتوانند كار تخصّصي تجارت 
خارجــي و تنظيم بازار را با كارآمــدي انجام دهند. باقي 
مانــدن قانون انتزاع در وزارت جهاد كشــاورزي مي تواند 
هم به بخش توليد و هم به مصرف كننده آســيب بزند كه 
تجربه دو سال اخير همين را نشان مي دهد. درصورتي كه 
با همين دســت فرمان جلو برويم دير يا زود متخصّصان 
كشــاورزي از وزارتخانه به جاي ديگر كــوچ مي كنند و 
كســاني كه راه هاي دور زدن قانــون را بلدند و مي توانند 
رانت ايجاد كنند در اين وزارتخانه مســتقر خواهند شد. 
راه صواب اين است كه وزارت جهاد كشاورزي با همكاري 
متخصصّان و نيز با هماهنگي تشكل هاي گوناگون مرتبط 
با توليد كالاهاي كشاورزي و صنايع تبديلي كشاورزي به 

دامان توليد برگردانده شود.
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ايران از ۱۳۲۷ تا امروز ۱۱ برنامه عمراني و توســعه 
را نهايي، تصويب و اجرا كرده اســت. 5 برنامه عمراني 
در ســال هاي پيش از اســتقرار نظام جمهوري اسامي 
و نيز ۶ برنامه توســعه در سال هاي پس از پايان جنگ. 
در هفته هاي گذشته دولت سيزدهم پيش نويس لايحه 
برنامه هفتم توسعه را به مجلس قانون گذاري ارايه كرد 
و وعده داد با اصاًحاتــي لايحه را نيز ارايه مي كند. در 
روزهاي پس از انتشــار جزييات برنامه هفتم توســعه 
موافقان و منتقدان نقطه نظرهاي خود را درباره كليات 
برنامه ارايه شــده و نيز بخش هــاي مختلف ارايه كرده 
و اميدوارنــد اين انتقادها از ســوي نهاد قانونگذاري در 
كانون توجه قرار گيرد. برخي نكات درباره اين برنامه را 

در ادامه مي آوريم.
۱- محمد قاســمي، رييس مركــز پژوهش هاي اتاق 
بازرگاني يكي از منتقدان ايــن برنامه به لحاظ اجرايي 
بــود. او در جمــع صنعتگــران عضو انجمــن مديران 
صنايــع تأكيد كرد برخاف دوره هــاي قبلي كه بخش 
خصوصي در تدوين برنامه حضور فعالي داشــت اين بار 
تنها يك بار از بخش خصوصي دعوت شــد. اتاق ايران 
به نمايندگي از بخش خصوصي در يك نشســت حاضر 
شــد و پيشــنهادهايي را هم داد اما در ادمه ديگر از ما 
دعوت نشــد و نيز پيشــنهادهاي بخش خصوصي نيز 
ناديده گرفته شــد. واقعيت اين است كه فعالان بخش 
خصوصي در هفته هاي تازه ســپري شده از اين راهبرد 
دولت سيزدهم و برنامه ريزان گايه كرده و باور خودرا بر 
اين پايه كه بايد نقطه نظرهاي بخش خصوصي در قانون 
برنامه لحاظ شود را به گوش مديران رسانده اند. آيا اين 
اتفاق مي افتد. به نظر مي رسد مجلس و كميسيون هاي 
گوناگون بررســي كننده لايحه برنامه هفتم مي توانند و 

بايد اين نقص را جبران كنند. 
۲– برخي از منتقدان نوشــته اند با وجودي كه بهار 
امسال پشــت سرگذاشته شده اســت و نيز رسيدگي 
كارشناســانه و واقعــي بــه برنامه نيز فرصــت كافي 
مي خواهد بهتر است اجراي برنامه هفتم از سال ۱4۰۳ 
باشد. از ســوي ديگر برخي منتقدان باور دارند درحالي 

كه اقتصاددانــان و گروه هاي كارفرماي و كارگري و نيز 
گروه هاي ديگر هنوز فرصت نكرده اند برنامه را نقد كنند 
و نيز نتايج برنامه ششم نيز در دسترس نيست شتاب در 

اجراي برنامه منطقي نيست.
۳- برخــي از ناظران آگاه مي گويند گرفتاري اقتصاد 
ايران يكي هم سياست خارجي است. لايحه برنامه هفتم 
در سياســت خارجي البته فاقد انعطاف درباره استكبار 
است. اين قانون در نخستين بند سياست خارجي وزارت 
خارجه را مكلّف كرده است كه راه هاي مبارزه با استكبار 
را تقويت كند. نيز به ديپلماســي اقتصادي نيز پرداخته 
اســت. كارشناســان مي گويند اگر سياست خارجي راه 
تعامل اقتصــادي با دنياي آزاد را فراهم كند مي شــود 

برخي از تنگناها را برطرف كرد.
4– در برنامــه هفتم و درصــدر تبصره هاي مربوط به 
بخش كشــاورزي آمده اســت كه دولت هاي اجرا كننده 
ايــن قانون و نيــز وزارت جهاد كشــاورزي بايد گونه اي 
برنامه ريــزي كند كــه ضريــب خوداتكايــي در توليد 
محصولات كشاورزي به ۹۰ درصد برسد. در لايحه ارايه 
شــده جزييات بيشــتري در اين باره ارايه نشده است و 
نيــز الزام هاي رســيدن به ايــن ميــزان خوداتكايي در 
محصولات كشاورزي بدون اينكه تفكيكي صورت پذيرد 
و نيز محصولات معرفي شوند نيز ديده نمي شود. با توجه 
به پرشــمار بودن محصولات كشــاورزي كه شامل دام و 

طيور و نيز تخم مرغ و شايد حتي لبنيات و نيز نهاده هاي 
دامي مي شــود اين كلي گويي ابهام آفرين است. با توجه 
به اينكه در برنامه ارايه شــده در اين باره ســكوت وجود 
دارد بايــد ديد كه مجلس قانون گــذاري در اين تبصره 
دســت مي برد و الزام ها را تعيين مي كند و نيز درباره هر 
كدام از محصولات نكاتــي را اضافه مي كند. واقعيت اين 
است كه كارشناسان باور ندارند با دست فرماني كه دولت 
سيزدهم درباره اقتصاد دارد بشود به عدد يادشده رسيد. 
محدوديت هايي كه تنظيم بازار وارد مي كند و دولت براي 
رضايــت مصرف كنندگان مي خواهــد قيمت محصولات 
كشاورزي زير قيمت هم كه شده عرضه شوند دستيابي به 
اين عدد دشوار است. از سوي ديگر وجود شورايي به اسم 
قيمت گذاري و اتخاذ سياســت هاي حمايتي محصولات 
كشاورزي مي تواند دردسرساز باشد. به طور مثال اعضاي 

اين شورا و تركيب آنها بسيار اهميت دارد. 
5- تجربه نشــان داده اســت تهيه و تصويب قانون 
يك بخش از داســتان است و بخش اصلي اجراي بي كم 
وكاست برنامه است. برخي اطاعات نشان مي دهد هرگز 
برنامه هاي پيشين در اجرا به كمتر از 5۹ درصد اهداف 
و برنامه ها و سياست گذاري ها نرســيده است. بنابراين 
تجربه هاي پيشــين است كه كارشناســان مي گويند با 
توجــه به اينكه هر تبصره نياز به تهيه آيين نامه اجرايي 
دارد بايــد در اين بخش بيشــترين مراقبت شــود كه 
آيين نامه ها و دســتورالعمل ها اصل تبصره هاي قانون را 
مخــدوش نكنند. در غير اين صورت برنامه هفتم نيز به 

سرنوشت ۶ برنامه قبلي دچارخواهد شد.
پيشــنهاد كارشناسان اين اســت كه پس از تصويب 
قانــون برنامه هفتم با مشــاركت بخش خصوصي و نيز 
اقتصاددانان تبصره اي به آن اضافه شود كه در سال هاي 
اجــراي برنامه هفتم نمي توان قانونــي را برخاف مفاد 
قانون برنامــه در هيچ نهادي تصويــب كرد. همچنين 
كارشناســان توصيه مي كنند بايد در قانون برنامه هفتم 
كيفيت و نيز ميزان و شمار دخالت دولت در اقتصاد و در 
بخش هاي گوناگون به طور صريح ذكرشده و پيش بيني 

شود به مرور اين دخالت ها به حداقل برسد. 

تأملي بر برنامه هفتم توسعه



وزير جهاد كشــاورزي وعده داد براي خودكفايي 
دارد. محمدعلي  برنامه  اساسي  توليد محصولات  در 
نيكبخــت در دفاع از برنامه هاي خود براي تصدّي بر 
وزارتخانه جهاد كشاورزي، گفت: با عنايت به فرصت 
اندك در اختيــار و گســتردگي موضوعات بخش 
كشاورزي و با توجه به اينكه در آستانه آغاز بررسي 
برنامه هفتم توسعه كشور هستيم، برنامه هاي خود را 
بر اساس چهار جهت گيري اصلي تقديم حضور شما 

نمايندگان مي كنم.
وزير جهاد كشاورزي ادامه داد: ابتدا اينكه جديت و تاش 
در ادامه اجراي تكاليف قانوني و اسناد بالادستي، دوم؛ رفع 
عوامــل محدودكننده توليد پايدار و بهــره ور با تأكيد بر ۳ 
اصــل مهم يعني خودكفايي در محصولات اساســي، حفظ 
سرمايه هاي انســاني از طريق رعايت كرامت و ارتقاء سطح 
معيشت بهره  برداران، حفظ منابع پايه، سوم؛ توسعه متوازن 
تمامي اجزاي زنجيره ارزش با تأكيد بر تكميل زنجيره هاي 
ارزشي ملي، استاني و منطقه اي، نقش آفريني مشاركت هاي 
مردمي در ســرمايه گذاري در توســعه زنجيره هاي ارزش، 
كاهش نوســانات توليد و بازار از طريق اجراي سياست هاي 
حمايتي مناســب، كاهــش تلفات و ضايعــات محصولات 
كشــاورزي، بــه حداقل رســاني خام فروشــي محصولات 

كشاورزي.
وي افزود: چهارمين جهت گيري عبارت است از ريل گذاري 
براي تأمين امنيت غذايي مردم نهاد، كشاورزي دانش بنيان 
و رشــد توليد است كه بر اين اصول تأكيد دارم، اول آنكه در 
تمامي اركان بخش كشاورزي به غذا به ويژه هسته هاي اوليه 
توليد خودكفا شــويم، دوم آنكه به روزترين فناوري بومي و 
تجربه شــده كشــور و جهان را وارد زنجيره ها كنيم و اما در 
خصــوص جهت گيري دوم يعني رفــع عوامل محدودكننده 
توليــد پايدار و بهره ور بايد بگويم خواهــران و برادران عزيز 
سال هاســت كه رهبر فرزانه انقاب در خصوص خودكفايي 
محصولات اساســي توصيه هاي جدي مي فرمايند اما آمار و 

اطاعات حاكي از ناپايداري شديد در خودكفايي است.

توليد تصادفي ضامن امنيت پايدار نيست
نيكبخت افزود: توليد تصادفي و بي برنامه نمي تواند ضامن 
امنيت غذايي پايدار باشــد ضمن آنكــه فقط در همين ۶ 
ســال اخير، درصد خودكفايي براي گندم ۲5 درصد، برنج 
۲۲ درصــد، شــكر 54 درصد و جو ۳۱ درصد اســت و به 
عبارتي گاهــي خودكفا و گاهي واردكننده بزرگ بوده ايم و 
شــرمنده ام كه بگويم در حال حاضر درصد خودكفايي در 
روغن و ذرت دانه اي كمتر از ۱۰ درصد اســت و دسترسي 
به امنيت غذايي پايدار با روش هاي رايج گذشته امكان پذير 
نيســت. وزير جهاد كشاورزي با بيان اينكه كشاورزي ايران 
نياز به يك بازنگري عميق و طرح تحول زا دارد، مطرح كرد: 
من و همكارانم براي خودكفايي در محصولات اساسي برنامه 
داريم و جهت اطمينان خاطر شــما بزرگواران نظرتان را به 
يــك الي دو عدد از اين برنامه ها جلــب مي كنم، به عنوان 
مثال خلأ عملكرد گندم در آبي و ديم به ترتيب 5 و ۱.5 تن 
است، اين يعني امكان دســتيابي به ۱۶ ميليون تن گندم. 
وي افــزود: همچنين در جو؛ خــلأ عملكرد آبي و ديم، 4 و 
۲ تن اســت، اين يعني امكان دسترســي به 5 ميليون تن 
جو و خودكفايي و توســعه دامپروري وجود دارد. همچنين 
بايد درباره مبحث خودكفايي محصولات اساسي نيز بگويم؛ 
ديم زارها ظرفيت مغفولي هســتند كه از پتانسيل توليدي 
بســيار خوبي برخوردار هستند و ديم زارها مي توانند ضمن 
تأمين بخشــي از نيازهاي غات، علوفه، حبوبات و دانه هاي 
روغني موجبات اشتغال بيشتر روستاييان و سرمايه گذاري 

عزيزان را فراهم نمايد. در اين راســتا يكــي از برنامه هاي 
اينجانب پيگيري جدي طرح جهش توليد در ديم زارها است 
و ارتقاء جنبه هاي نــوآوري آن نيز با نخبه هاي دانش بنيان 
است. نيكبخت با اشــاره به مهم ترين برنامه هاي خود براي 
توليد پايدار و بهره ور افزود: اين برنامه اي است تحت عنوان 
حمايت نرم افزاري و ســخت افزاري از توليدكنندگان، اولين 
بخش ايــن برنامه تأمين به موقــع و باكيفيت و مقرون به 
صرفه نهاده ها است. اين در حالي است كه همه ما معتقديم 
توليدكننده نبايد به غير از دغدغه توليد، نگران تأمين مواد 
اوليه خود باشــد اما امروز به جرأت مي تــوان گفت توليد 
محصولات كشــاورزي در ايران در شرايط بسيار كم نهاده و 
حتي بد نهاده اســت و بخش قابل ماحظه اي خلأ عملكرد 
و بهره وري پايين مربوط به همين مســأله است. وزير جهاد 
كشــاورزي در بحث تأمين نهاده هاي توليد نيز مطرح كرد: 
نبايد در اين مســير به راهبري ســنتي خود اصرار كنيم و 
توليدكننــده را محكوم به اجراي تصميمــات دولتي خود 
كرده و آنها را در دام ســودجويان قــرار دهيم. اينجانب به 
شــما عزيزان قول مي دهم كه با بهره گيري از همه امكانات 
بخش هاي دولتي و با محوريت بخش خصوصي و تشكل ها 
و برنامه اي دقيق نظام تأمين و توزيع نهاده ها را ساماندهي 
كند. همچنين با رانت و به ويژه انحصاري شــدن مواد اوليه 
توليــد مبارزه خواهم كرد. حمايت هاي قيمتي مناســب با 

واقعيت هاي كشاورزي كشور داشته باشند.
وي تأكيــد كرد: نمايندگان محتــرم در همه دنيا رابطه 
مشــخصي في مابين قيمت محصولات مختلف وجود دارد 
و متناســب با سياست هاي كان كشــور، دولت ها نسبت 
به حمايت هــاي قيمتي خود اقدام مي كننــد اما ما از اين 
ناحيه بســيار آسيب پذير هســتيم و اين سبب شده است 
توليدكنندگان انگيزه لازم براي توليد محصولات راهبردي 
را نداشته باشــند كه اين مســأله باعث ايجاد كمبودهاي 
دوره اي مي شــود.اين وزير پيشــنهادي به برنامه هاي خود 
در حوزه توســعه متوازن زنجيره ارزش اشاره كرد و گفت: 
متأســفانه زنجيره هــاي ارزش در كشــورمان از جامعيت 
مناســبي برخوردار نيســت و اجزاي زنجيره متناســب با 
ظرفيت اجزاي توليدي نيســت لذا ايــن امر موجب تلفات 
بســياري مي شــود، در دنيا غريب به ۹8 درصد از توليدات 
كشاورزي پس از برداشت وارد فرآيند بسته بندي مي شوند. 
اين در حالي است كه در ايران اين رقم ۱5 درصد بوده است 
و اين به معني خام فروشــي و تلفات و ضايعات است و در 
صورت وجود ماشــين آلات، برداشت، انبارهاي استاندارد و 
سردخانه ها و حمل و نقل سرد و وجود واحدهاي فرآوري در 
محل هاي توليد از تلفات گسترده محصولات مي كاهد. تنها 
يك قلم ريزش برگ يونجه در ســال به دليل نبود ماشين 
آلات مناسب برداشت معادل حداقل ۶5۰ هزار تن كنجاله 

سويا است.

برنامه هاي وزير جهادكشاورزي اعلام شد
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  ايران پنجمين كشور 
با بيشترين تورم مواد غذايي 

اد  امه از صفحه اول
لبنان بــا ۳5۰ درصــد، زيمبابوه ۱۱۷ 
درصد، آرژانتين ۱۱5 درصد، ســورينام ۶8 
درصد، مصــر ۶۰ درصد، لائوس 5۳ درصد 
و سيرالئون 5۲ درصد و تركيه با 5۲ درصد 
ديگر كشــورهاي اين جدول هستند. بانك 
جهاني در آوريل سال گذشته در واكنش به 
بحران امنيت غذايي اعام كرد تا ۳۰ ميليارد 
دلار را در يك دوره ۱5 ماهه به پروژه هايي 
براي راه حل  هايي كوتاه و بلندمدت تخصيص 
مي دهد. اين پروژه ها از جمله براي حمايت 
از توليدكنندگان و مصرف كنندگان، حمايت 
از خانواده هاي آسيب پذير و سرمايه گذاري 
در امنيــت غذايي و تغذيــه پايدار تعيين 
شــده اند. بخــش بزرگي از ايــن حمايت 
صرف كشــورهاي آفريقايي مي شود. يك 
وام مضاعــف ۳۱5 ميليــون دلاري براي 
حمايت از چاد، غنا و سيرالئون براي افزايش 
آمادگي آنها در برابر ناامني غذايي و بهبود 
انعطاف پذيري سيستم هاي غذايي در نظر 

گرفته شده است.
يك پــروژه اضطــراري 5۰۰ ميليون 
دلاري حمايــت از امنيــت غذايــي و 
تاب آوري بــراي تقويت تاش هاي مصر 
نيز براي اطمينان از دسترســي بي وقفه 
خانواده هاي فقير و آســيب پذير به نان، 
انعطاف پذيري كشــور  كمك به تقويت 
در برابر بحران هــاي غذايي، و حمايت از 
اصاًحاتي كه به بهبود نتايج تغذيه كمك 
مي كند، تخصيص داده شــده است.وام 
۱۳۰ ميليون دلاري براي تونس، به دنبال 
كاهش تأثير جنگ اوكراين با تأمين مالي 
واردات گندم نرم و ارايه حمايت اضطراري 
براي پوشــش واردات جو بــراي توليد 
لبنيات و بذر براي كشاورزان خرده پا براي 
فصل كاشــت آينده در نظر گرفته شده 
اســت.همچنين 5۰ ميليون دلار كمك 
مالي براي تاجيكســتان بــراي كاهش 
اثــرات ناامني غذايي و تغذيه بر خانوارها 
و افزايــش انعطاف پذيري كلي در بخش 

كشاورزي اختصاص داده مي شود.
يك پروژه ۱۲5 ميليون دلاري در اردن 
با هدف تقويت توسعه بخش كشاورزي از 
طريق افزايــش انعطاف پذيري آب و هوا، 
افزايش رقابت پذيــري و تضمين امنيت 
غذايي ميــان مدت تا بلندمــدت انجام 
مي شــود.پروژه اي ۳۰۰ ميليــون دلاري 
نيز بــراي بوليوي در نظر گرفته شــده 
كه به افزايش امنيت غذايي، دسترســي 
به بازار و اتخاذ شــيوه هاي كشــاورزي 
هوشــمند براي آب و هوا كمك مي كند.

يك پروژه ۲.۳ ميليــارد دلاري نيز براي 
تاب آوري سيستم هاي غذايي براي شرق 
و جنوب آفريقا، به كشورهاي اين بخش 
از جهان كمك مي كند تا انعطاف پذيري 
سيســتم هاي غذايي منطقــه و توانايي 
مقابلــه بــا ناامني غذايي رو به رشــد را 
افزايــش دهنــد. از اهداف ايــن برنامه 
تقويت تاش هاي ميان مدت و بلندمدت 
براي توليدات كشــاورزي انعطاف پذير، 
توســعه پايدار منابع طبيعي، دسترسي 
گسترده به بازار، و تمركز بيشتر بر تقويت 
در  غذايي  سيســتم هاي  انعطاف پذيري 

سياست گذاري است.
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اد  امه از صفحه اول
مــن هم از وزارتخانه رفتم و مجدداً در دانشــگاه مشــغول تدريس 
شــدم دوباره به دعوت آقاي فروزنده )رييس وقت بنياد مستضعفان( در 
هلدينگ كشــاورزي بنياد مستضعفان كه شامل ۳۲ شركت و كشت و 
صنعت بود ابتدا به عنوان رييس هيئت مديره هلدينگ كشاورزي و بعد 
به عنوان مديرعامل هلدينگ كشــاورزي مشغول شدم. درسال  88 كه 
دوباره دولت اول آقاي روحاني شــروع شد و آقاي حجّتي به وزارتخانه 
برگشت، من از دانشگاه به وزارت خانه مأمور شدم و تا اسفند ماه ۱۳۹8 
با ايشــان بودم دو تا سه ماه بعد از رفتن آقاي حجّتي از وزارت خانه به 
دانشــگاه برگشتم و الآن هم در دانشگاه هســتم با توجه به اينكه الآن 
دانشــگاه تعطيل است و كاس ها مجازي برگزار مي شود به عنوان دبير 
كميته امنيت غذايي دبيرخانه شوراي امنيت ملي مشغول هستم تا به 

دوستان بخش كشاورزي كمك كنم.

تاريخ  شفاهی كشاورزی 
دكتر بخشــنده با گروهی از همفكرانش به اين فكــر افتاده اند تاريخ 
شفاهی  كشاورزی ايران را تدوين كنند . گفت وگوی مشروحی از سوی اين 
گروه با دكتر بخشنده انجام شده است . اين گفت وگو ابعاد گوناگون تاريخ 
كشاورزی ايران را بررســی كرده است . با توجه به گسترده بودن مطالب 
نشريه شكر بخش هايی از اين گفت وگو را برای خوانندگان ارجمند انتخاب 
كرده است كه درادامه می خوانيد. برای اينكه بتوانيم سخنان وی را بيشتر 

درج كنيم از پرسش ها عبوركرده و سخنان وی را آورده ايم.
مطلبي كه همواره ذهن من را به خود مشغول كرده است اين است 
كه با گذشــت 4 دهه از انقاب همواره بخش كشاورزي در نگاه و بيان 
مسؤولان به عنوان يكي از بخش هاي اقتصادي اصلي كشور و نياز كشور 
مطرح شده اســت ولي متأسفانه علي رغم اين چهار دهه هنوز باوجود 
ادبيات زيادي كه توليد شــده، قوانين و مقررات زيادي كه تنظيم شده 
و در مراتب بالادستي مثل مجمع تشخيص مصلحت نظام سياست هاي 
كلي اي براي آن تنظيم و اباغ شــده اســت اما از نظر من چون هنوز 
مشكات ساختاري در تشــكيل دولت ها داريم راهبردهاي مشخص و 
سياســت هاي كان در بخش كشاورزي مشــخص نيست. در خيلي از 
كشــورها يك حزب برنده مي شود و قبل از پيروزي مي گويد من چنين 
برنامه اي براي بخش مســكن و براي بخش كشاورزي و صنعت دارم و 
بعد هم 4 يا 8 يا ۱۰ ســالي هســت و آن دولت بر مبناي آن برنامه اي 
كه داشته ارزيابي مي شود. در كشور ما اصاً اين طور نيست. يك فردي 
رييس جمهور مي شود و ظرف مدت كوتاهي ۲ تا ۳ ماه بدون اينكه قباًً 
فكر كرده باشــد وزرا را انتخاب مي كند و تيم اقتصادي را ميچيند. اين 
تيم اقتصادی ممكن است خيلی با هم ناهماهنگ باشند و ديدگاه های 
مختلفی داشــته باشند. در دولت آقای خاتمی اينگونه بود اما تقريباً در 
ارتباط با بخش كشــاورزی كه من مسئول برنامه بودم ديدگاه هايی كه 
وزرای اقتصادی داشتند از نظر ادبيات به هم نزديك تر بود با هم تفاوت 
داشتند ولی مثاً آقای دكتر ستاری فر كه رئيس سازمان مديريت وقت 
و برنامه ريزی فعلی است خودش يك اقتصاددان صاحب نظر در رابطه با 
توسعه بخش كشاورزی بود. ديدگاه های خيلی روشن و واضحی داشت و 
بسيار كمك می كرد. با توصيه هايی كه داشتند در بخش كشاورزی بسيار 
كمك و همراهی می كردند اختاف داشــتيم ولی خيلی با هم نزديك 
فكر می كرديم. در دولت آقاي روحاني، )يكبار من اين را در كميســيون 
اقتصاد به وزراي عضو كميسيون عرض كردم( چون كميسيون اقتصاد 
دولت جزو كميســيونهاي اصلي زير مجموعه دولت است و اكثر وزراي 
اقتصــادي در آنجا حضور دارند در رابطه با اينكه آيا دولت لازم اســت 
گندم بكارد يا نكارد اختاف شــديدي در بين وزرا وجود دارد. يعني در 
دولت بر سر اينكه نياز است در گندم خوداتكا شويم و اينكه خوداتكايي 
لازمه اش اين است كه پشتيباني و حمايت هاي لازم بشود يك اختاف 
جدي در دولت بود برخي از وزرا مي گفتند براي چه ما گندم در كشور 
توليد كنيــم. در همين دولت آقاي روحاني بــه آقاي حجّتي در صدر 
دولت مراجعه مي كردند كه قيمت جهاني گندم ارزان تر اســت چون در 
آن زمان دلار ۲۳۰۰ تومــان بود. مي گفتند اگر با دلاري كه قيمت آن 
به طور مصنوعي توسط دولت پايين نگه داشته شده بود گندم وارد كنيم 
قيمت گندم وارداتي 8۰۰ تومان اســت اما گندمي كه ما از كشاورز در 
آن زمان مي خريديم در سال ۹۳-۹۲ حدود ۱۰5۰ تومان بود مي گفتند 
چــرا اين گندم را وارد نكنيم و در داخل توليد كنيم؟ مي خواهم بگويم 
كه اختافات و تفرق در اين حد بود يا مثاً وقتي بحث قيمت خريدهاي 
تضميني مي شــد يكي از ماه هاي دشوار سال براي آقاي حجّتي و بنده 
بود كه در مجموعه دولت و كميسيونها بحث كنيم كه اين قيمت چگونه 
تأمين شود چون هميشــه دولت ها به نحوي سعي مي كردند به طرف 
ســركوب قيمتها به نفع مصرف كننده بروند اما توليد كننده اصلي ضرر 
مي كرد. در اين زمينه در ســطح دولــت اختاف نظرهاي جدي وجود 
دارد. به اين صورت نمي شود ادامه داد. هر دولتي كه مي خواهد سر كار 

بيايد بايد از قبل سياســت هاي كلي اش براي بخش كشاورزي مشخص 
باشد و بگويد من مي خواهم براي توليد و زير ساختها اين كارها را انجام 
دهم و نوع روش هاي حمايتي ام اينگونه اســت و تا اينجا جلو ميروم اما 
الان اين جوري نيست شما براي هر كارتان بايد برويد سازمان برنامه را 
مجاب كنيد و بعد كميسيون اقتصاد را مجاب كنيد بعد شوراي اقتصاد 
را و بعد رييس جمهور و معاون اول را اينها همه براي كســي كه وزير و 
مسؤول بخش است. هزينه بر است. اختاف نظرهاي جدي با وزير نيرو 
در مورد مسأله آب داشتيم كه سياست آب مشخص نيست و دو تا وزير 
و مسؤول وجود دارد. با وزير صنعت و بهداشت هم همين طور چون اين 
بحث امنيت غذايي كه به غلط مسؤوليت آن را مستقيماً به عهده وزارت 
كشــاورزي مي گذارند از نظر من يك مسأله چند وجهي است. بله، يك 
بخش عمده اي از مســؤوليت بر عهده وزارت جهاد كشاورزي است ولي 
ســاير وزارت خانه ها تأثيرات و نقش عمده اي دارند مثل وزرات نيرو و 
بهداشت و صنعت و سازمان برنامه و بودجه زيرا يك مسأله چندوجهي 
است كه همه بايد با هم كمك كنند تا امنيت غذايي كشور را به سطح 
معقولي برسانيم. تا اين موضوع به عنوان يك مسأله كليدي حل نشود و 
تا قبل از تشكيل دولت ها يا همزمان با شروع دولت ها سياست ها مشخص 
نشــود هزينه زياد و انرژي زيادي تلف خواهد شد. هنوز بعد از گذشت 
4 دهه سياست ها و راهبردها علي رغم اينكه تحت عنوان سياست هاي 
بالادســتي در مجمع تشخيص مصلحت هم تنظيم شده است و توسط 
مقام معظم رهبري اباغ شده است ولي در اجرا اختافات جدي وجود 
دارد و ايــن را بايد حل كــرد. در دوره آقاي مهندس حجّتي كه من از 
نزديك شــاهد بودم با توجه به قدرت لابي خوبي كه ايشــان داشتند و 
از طرفي هوشــياري و توانمندي كه در بيان مطالب در ســطح دولت و 
كميسيون ها داشتند خوشــبختانه در مجموعه سياست هايي كه براي 
بخش كشــاورزي تدوين كرده بوديم و در اكثــر مواقع موفق بوديم با 
صرف وقت و انرژي و هزينه زياد در اكثر مواقع موفق مي شديم كه آنچه 
را كه مي خواهيم يا بخش عمده آن را به تصويب دولت برســانيم. يكي 
از موفقيت هايي كه آقاي حجّتي داشــت و بي سابقه بود حجم اعتبارات 

سنگيني بود كه در بخش زيربنايي وارد وزارتخانه شد.
به منظور ايجاد شبكه هاي آبياري و توسعه سيستم هاي نوين آبياري 
در اين چند ســال اخير و در دولت آقاي روحاني چند ميليارد دلار وارد 
بخش شــد كه در دو سه دهه گذشته بي سابقه بوده است انجام بيش از 
يك ميليون هكتار در خوزســتان و ايام و در هفت استان مرزي غرب 
كشــور عمليات آبي و خاكي و عاوه بر آن دو ميليون هكتار توســعه 
سيســتم هاي آبياري از طريق تعامل و اعتمــادي بود كه آقاي حجّتي 
توانسته بود با رأس نظام يعني مقام معظم رهبري ايجاد كند اعتمادي 
كه ايشان توانســته بود به صورت دو طرفه ايجاد كند باعث شد كه در 
ســال هاي اخير كمك زيادي به بخش كشاورزي شد و به نظر من يك 

دهه موفقيت آميز در توسعه اين بخش بود. 

سرمايه گذاری ناكافي 
يكــي از نقــاط ضعفي كــه در بخش كشــاورزي داريــم كمبود 
ســرمايه گذاريهايي است كه در دو ســه دهه گذشته كرديم. علي رغم 
اينكه هميشه گفته ايم كشاورزي محور اصلي اقتصاد و توسعه است ولي 
گزارش هاي رسمي سازمان برنامه و بودجه و بانك مركزي نشان مي دهد 
كه علي رغم نقشــي كه بخش كشاورزي در ارزش اقتصاد داشته است 
متوسط سرمايه گذاري در بخش كشاورزي از منابع ملي كمتر از 5درصد 

و حدود 4/5 درصد بوده است. شما ميدانيد كه سهم ارزش افزوده بخش 
كشاورزي از كل توليد ناخالص داخلي در سال هاي مختلف متفاوت بوده 
ولــي به طور ميانگين بين ۱۰ تا ۱4 درصد بوده اســت. ما در مطالعاتي 
كه مي كرديم متوجه شــديم كه سهم ارزش افزوده بخش كشاورزي در 
اقتصاد آمريكا يك درصد اســت ولي بانــك مركزي ميگفت ۱۰ تا ۱۲ 
درصد فضاي كســب و كار اقتصادي آمريكا متعلق به بخش كشاورزي 
است )صنايع پيشــيني كه در بخش كار مي كنند و صنايع پسيني كه 
بعد از مرحله توليد به كار گرفته مي شــوند كل زنجيره اي است كه در 
كشــاورزي فعاليت مي كنند( ما به بانك مركزي پيشنهاد داديم كه اين 
بخش را هم شما مطالعه كنيد چون در حساب هاي ملي و در گزارشات 
اقتصادي تا 5-4 ســال پيش اين نبود به پيشنهاد ما بانك مركزي اين 
مطالعه را انجام داد و اعام كرد در 4-۳ سال گذشته سهم ارزش افزوده 
بخش كشاورزي در توليد ناخالص ملي ۱۲ درصد است اما بعد از اضافه 
كردن فضاي كســب و كار به ۳۲/5 درصد رسيد. يعني ۳۲/5 درصد از 
فضاي كســب و كار اقتصادي كشور كه تقريباً معادل يك سوم مي شود 
متعلق به بخش كشاورزي است كه اين اهميت بخش كشاورزي را نشان 
مي دهد ما هنوز ســهم عمده اي داريم. مثاً در زمينه اشتغال، آخرين 
آمار رســمي مركز آمار ايران مي گويد ســهم بخش كشاورزي ۱8/۳ تا 
۱8/8 درصد از كل اشتغال است اين چيز خوبي براي ما نيست چون در 
كشورهايي با كشاورزي توسعه يافته، سهم بخش كشاورزي در اشتغال 
كمتر از 4-۳ درصد است زيرا كشاورزي عمدتاً به سمت ماشيني شدن 
و مكانيزه شــدن رفته است؛ اما خب، به هر حال در شرايط اقتصادي ما 
اينكه هنوز ۱۹ درصد اشــتغال ما از آن بخش مي آيد نشان مي دهد كه 
بخش كشاورزي به عنوان سنگ زيرين آسياب ساير بخش هاي اقتصادي 
اســت چون ســاير بخش هاي اقتصادي مثل بخش صنعت، خدمات و 
مســكن قادر به جذب اشتغال نيستند حجم زيادي از اشتغال در اينجا 

مانده است.

سلامت غذايی
بحث ســامت غذا قطعاً مهم است. در يكي دو دهه گذشته بيشتر 
به توليد كمّي پرداخته شــد. در مجموع كشاورزي كشور وقتي بحث از 
توليد كيفي مي كرديم حداقل در ساختار دولتي كمتر جاي توجه بوده 
اســت. مثاً وقتي ما در سال 8۳ در گندم خود كفا شديم من به عنوان 
معاون برنامه ريزي با آقاي شريعتمدار كه معاون وزارت كشاورزي بود با 
هــم هم نظر بوديم و دنبال كرديم كه از اين به بعد گندم را بر اســاس 
كميّت نخريم بلكه بر اساس كيفيت گندم بخريم؛ يعني به عنوان خريد 
تضميني گندم قيمت گذاري يكساني نكنيم و بگوييم كيلويي هزار تومان 
بخريم بايد بگوييم با پروتئين ۱۰ درصد اين قيمت مي خريم و با پروتئين 
۱۲ درصد اين قيمت ميخريم و غيره. كما اينكه در دنيا قيمت گندم بر 
اساس پروتئين يا ميزان گلوتن آن است ولي ما تنها كاري كه اينجا كرده 
بوديم خريد بر اســاس جدول پاكي بود. قيمت ها بر اساس ناخالصي و 
پاك بودن از وجود علف هاي هرز تفاوت هاي جزيي در كيلويي ۱۰ تومان 
و ۲۰ تومان داشتند. اين موضوع را در سازمان برنامه و بودجه آورديم و 
گفتيم ما از اين به بعد گندم را بر اساس كيفيت ميخريم اما چون بايد 
زيرساخت هايي ايجاد مي كرديم نشد. حتي در سال اول مي خواستيم 5 
هزار نمونه از اينها بگيريم. گفتند چون مراكز خريد مجهز به دســتگاه 
اندازه گيري پروتئين نيستند صف تشكيل مي شود و ميبينيد پنجاه تا 
كاميون باهم معترض مي شوند كه معطل شده ايم براي انجام اين كار بايد 
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زيرساختهاي آن را به وجود بياوريد. وقتي در اين زمينه بحث مي كرديم 
در ساختارهاي دولتي خيلي مورد استقبال نبود در عين حال همه تأييد 

مي كردند ما در اين زمينه ها عقب هستيم.

حمايتگرايی
همه كشورها خصوصاً كشورهاي پيشرفته صنعتي بخش كشاورزي 
در مقايسه با ساير بخش هاي اقتصادي به نوعي مورد حمايتهاي مستقيم 
و غير مستقيم دولت قرار مي گيرد تا بتواند رقابت پذير باشد و بتواند با 
ساير بخش هاي اقتصادي رقابت كند. در كشورهاي OECD نزديك به 
48 درصد ارزش كل توليدات بخش كشــاورزي توسط دولت ها به خود 
بخش كشــاورزي يارانه داده مي شود عرض كردم به صورت مستقيم و 
غير مستقيم در زيربناها و سازه ها و برندسازي و تهيه انبارها و انبارهاي 
فني و در بذر و كود ســرمايه گذاري مي شــود. البته كشورهاي مختلف 
سياست هاي مختلفي دارند كه بستگي به شرايط داخلي خودشان دارد 
اما براي اينكه كشاورزي بتواند رقابت پذير باشد بايد اين كار را بكنند در 
غير اين صورت كشاورزي نمي تواند با بخشي مثل مسكن يا حتي بخشي 
مثل معدن يا بخش هايي از صنعت رقابت كند. اين مقوله اي اســت كه 
بايد در ذهنمان باشد كه دولت ها بايد همواره در زيرساختها كمك كنند 
آن هم در كشوري مثل ما كه اراضي خردند و يكپارچه نيستند و ورود 
تكنولوژي و ماشــين آلات جديد معمولاً از توان يك كشاورز خرد خارج 
است. در عين اينكه بايد زمينها را يكپارچه كنيم تا بتوانيم براي رقابتي 
كــردن بخش باعث افزايش بهره وري و افزايش توليد و كاهش هزينه ها 
بشويم. يك اشتباهي كه اول انقاب كرديم در تشكيل هيئت هاي هفت 
نفره بود كه خود من هم جزو آن بودم. آمديم بخشــي از اراضي بزرگ 
را خرد كرديم تحت عنوان تقســيم كردن و اين اشتباه را ناآگاهانه در 
سال هاي اول انقاب در بخش كشاورزي انجام داديم من خودم اعتراف 
مي كنم بنده هم عضو هيئت هفت نفره استان خوزستان بودم ما اين كار 
را ناآگاهانه كرديم چون آشنايي و شناخت و تجربه نداشتيم. بعداً به اين 
نتيجه رســيديم كه يكي از مشكات ما خرد بودن اراضي مان است ما 
در دولت آقاي روحاني و در دوره آقاي حجّتي چند بار در اين باره بحث 
كرديم و به اين جمع بندي رســيديم كه بايد از بانك ها كمك بگيريم تا 
شايد كمي در وضعيت اقتصادي كشور منفعتي ايجاد شود. آن زمان با 
بانك كشاورزي جلسه گذاشتيم براي كساني كه مي خواهند زمين بخرند 
و زمين هاي خرد را با هم يكي كنند و ابعاد اقتصادي اش را بزرگ تر كنند 
تسهيات در نظر بگيريم براي يكپارچه كردن و خريد زمين چند جلسه 
تشــكيل داديم. منتها آنها گفتند كه الآن توان مالي بانك اين امكان را 
نمي دهد. ما مي گفتيم الآن اگر كســي اراضي خرد را بتواند بخرد و يك 
قطعه ۲۰۰ يا ۳۰۰ هكتاري در قالب كشت و صنعت هاي كوچك داشته 
باشد ما خيلي بهتر مي توانيم برنامه ريزي كنيم و خيلي بهتر مي توانيم 
بهره وري عوامل كلي را در اين واحد كوچك بالا ببريم در اين زمينه هم 
موفق نبوديم زيرا بافاصله خورد به تحريم ها و اين مشــكاتي كه براي 

منابع بانك ها پيش آمد.
خــود بانك ها هم رغبتي ندارند؛ علي رغم اينكه هر ســال ما هم در 
قانون برديم هم در برنامه ســوم توســعه از نظر من موفق ترين برنامه 
بخش كشــاورزي همان برنامه سوم توسعه در دولت دوم آقاي خاتمي 
بود كه شــاخصها نشان مي دهد خيلي پيشرفت هاي خوبي داشتيم هم 
در آن زمــان و هم حالا خود من مصر بودم در هنگام تدوين برنامه هاي 
توســعه )كه حالا رسيده ايم به برنامه پنجم و ششم( هم در كميسيون 
اقتصاد و هم در كميســيون كشاورزي شــركت كنم و در آنجا مصوب 
كرديم كه بانك هاي كشور حداقل بايد ۱5 درصد منابع تسهياتي شان 
را )كه قباً ۲5 درصــد بود بعد كردند ۱5 درصد و بعد كردند به اندازه 
ارزش افزوده( بخش اختصاص بدهند به بخش كشاورزي ولي هيچگاه 
اين عملياتي نشد. علي رغم پيگيريهاي متعدّدي كه در بانك مركزي و 
كميســيونهاي مختلف كرديم كه اين بانك ها را بياوريد و شما مجلس 
هســتيد و بعد اصليتان بعد نظارتي است؛ ولي بعد از برنامه متوسط ۷ 
الي 8 درصد از منابع تســهياتي بانك هاي كشــور به بخش كشاورزي 
اختصــاص پيدا كرد. در اين ســال ها كه باز آن را هم به ايشــان گفتم 
شــما در اين زمينه يك غش در معاملــه انجام مي دهيد. ما چند بار به 
بانك ها نوشــتيم، مثاً وقتي به بانك ملي و بانك سپه و ساير بانك هاي 
دولتي مراجعه مي كرديم يا به صورت مكتوب از آنها مي خواســتيم كه 
ليست تسهياتي كه به بخش كشاورزي داده ايد را به ما بدهيد هيچگاه 
ندادند. غير از بانك كشــاورزي كه بانك تخصّصي بخش است و شايد 
بيش از ۹۰ درصد منابع خود را به بخش كشاورزي اختصاص مي دهد. 
دليل آن مشــخص اســت من به آنها هم گفتم چون من خودم عضو 
شوراي عالي پول و اعتبار بوده ام و در مجامع بانك هاي دولتي هم شركت 
مي كردم آن بخشي را كه به نام بخش كشاورزي ميخواندم بيشتر براي 
بخش تجارت كشــاورزي بود؛ وام هاي تجاري شش ماهه و حداكثر يك 
ساله است كه براي واردات دو محموله شكر مي دادند. اين را به حساب 
بخش كشــاورزي ميگذاشــتند در حالي كه بيشتر بحث ما تسهيات 
براي سرمايه گذاري بود؛ سرمايه گذاري ميان مدت و سرمايه گذاري هاي 
زيربنايي نه براي تجارت صرف وام هايي كه بانك كشاورزي به كشاورزان 

مي دهد سرمايه در گردش است براي فصل كشت. اگر ما به آنچه كه مد 
نظرمان است يعني به سرمايه گذاري زيربنايي نرسيم مجموع استهاك 
بخش كشاورزي مي تواند بر مجموع سرمايه گذاري غلبه پيدا كند. يعني 
هر سال نه تنها در اين زمينه پيشرفتي نداشته ايم بلكه داريم از سرمايه 
مان هم ميخوريم كه بانك ها هيچ وقت زير بار نرفتند و الآن هم به همين 
صورت اســت مثاً بانك ملي و صادرات چون يك زماني از طرف دولت 
به نظر من مجبور شدند بروند هر كدام 4۰ درصد سهام نيشكر جنوب را 
بخرند آن سرمايه گذاري و خريدي كه كرده بودند)چون جاري بود( هر 

سال مي گذاشتند به حساب بخش كشاورزي.

 واقعی شدن قيمت ارز
به نظر من با واقعي شدن قيمت ارز علي رغم اينكه به بخش كان 
اقتصاد كشــور و به معيشت چند دهك از مردم خيلي فشار آمد اما 
به نفع بخش كشــاورزي شــد و قيمتها را تا حد زيادي بالا كشيد و 
واقعي كرد و يك مقدار باعث مصونيت بخش كشــاورزي شد آقاي 
حجّتي و بنده در خدمت ايشــان يكي از دلايلي كه با تشكيل وزارت 
بازرگاني و جداشدن بازرگاني از بخش كشاورزي مخالفت مي كرديم 
اين بود كه ميدانســتيم چون قيمت ارز را دولت به صورت مصنوعي 
براي جلوگيري از تورم هر ســال پايين نگه مي دارد واردات به وفور 
صورت مي گيرد و توليد داخل توان رقابت با آن را ندارد. ما كه آمديم 
ارز ۲۳۰۰ تومان بود بعد شــد ۲۷۰۰ تومان و بعد شد 4۲۰۰ تومان. 
چــون دولت مي خواهد ارز را پايين نگه دارد توليد داخل توان رقابت 
با واردات با ارز ۲۷۰۰ تومان را در خيلي مواقع نداشت. همانطور كه 
عرض كردم ميگفتند گندم را شــما مي خريــد ۱۰۰۰ تومان، با ارز 
۲۷۰۰ توماني گندم وارداتي مي شد ۷۳۰ تومان خب برويم وارد كنيم 
اين نگاه و نحوه فكر در دولت در خيلي جاها غالب بود. متأسفانه حتي 
در سازمان برنامه و بودجه و حتي در مشاوران اقتصادي رييس جمهور 
و حتي در برخي از وزراي كليدي آقاي حسن هاشــمي وزير محترم 
بهداشــت كه بنده براي ايشان خيلي احترام قائل هستم و در حرفه 
و تخصّص خودش صاحب نظر اســت علي رغم اينكه ســابقه جهاد 
سازندگي داشت و چند دوره در شوراي مركزي جهاد بود و با مسأله 
توليد و بافت روســتا آشنا بود جزو وزرايي بود كه در دولت فرمودند 
كه ما وقتي مي توانيم گندم را از خارج وارد كنيم چرا در داخل توليد 
كنيم؟ اين همان بحث اولي اســت كه كــردم در تفاوت ديدگاه ها و 
نگاه ها بين وزراي كليدي من فكر مي كنم كه احســاس مي كرد كه 
اگر بودجه دولت را كه براي خريد تضميني  می گذاشتند يا براي يارانه 
كشاورزي مي گذاشتند شايد سهم سرآمد اقتصاد بيشتر شود دليلي 
كه ما مخالفت مي كرديم اين بود كه نگران بوديم به اسم كمبود و رفاه 
حال مردم از طريق انبوه واردات با توليد داخل مقابله شود. ولي الآن 
كه ارز قيمتش واقعي شــده است هيچ كالايي وجود ندارد كه توليد 

داخل با ارز ۳ يا 4 هزار توماني نتواند با آن رقابت كند.

بهره وری
* يكي از آرزوهاي ما كه افزايش بهره وري در بخش كشاورزي است 
تحقّق مي يابد، با واقعي شــدن قيمتها و رقابتي شدن آن، كشاورز هم 
براي افزايش بهره وري تاش خواهد كرد. ببينيد درست است كه قيمت 
گندم امســال 4۰۰۰ تومان تعيين شده است و نسبت به سال گذشته 
۶۰ درصد افزايش قيمت پيدا كرده است؛ برخي از نهاده هاي توليد هم 
قيمتش رفته اســت بالا، كود شيميايي فسفاتها و پتاسيم هم قيمتش 
۷ الي 8 برابر شــده اســت. حالا كود اوره را مي خواستند افزايش دهند 
كه به علت اعتراضاتي كه شــد فعاً دست نگه داشته اند ولي سال ديگر 
اجتناب ناپذير است يا مثاًً ماشين آلات كه رشد خيلي بالايي داشت مثل 
تراكتور و ادوات در بخش صنعت يا برخي از نهاده هاي توليد مثل ســم 
و علف كشــها عموماً چند برابر شد. حالا كشاورز با توجه به اين قيمتها 
دقت بيشــتري در مصرف در انتخاب و حتي شركتهاي توليد كننده و 
عرضه كننده به عمل مي آورد بايد رقابت كنند كشاورز براي يك كيسه 
كود 5۰ كيلويي بايــد الآن 4۰۰ يا 5۰۰ هزار تومان بپردازد پس براي 
يك هكتار گندم كه در مجموع از انواع كود بخواهد هفت يا هشت كيسه 
تاده كيسه مصرف كند بايد 4 الي 5 ميليون نقدينگي داشته باشد تا براي 

تأمين كود پرداخت كند.
همه كشــورها كه به بخش كشاورزي شــان كمــك و از آن 
حمايت مي كنند از جمله كشــورهاي صنعتي كه حمايت شان 
هدفمند است حمايت عام نيست. ما هم در نوع حمايت هايي كه 
از بخش كشاورزي مي كنيم بايد تجديد نظر كنيم در بعضي جاها 
حذف كنيم در بعضي جاها بدون افزايش ادامه دهيم و در بعضي 
جاها حتي افزايش دهيم مثاً در بخش تســهيات كشاورزي، 
شما كشــوري را به من نشــان دهيد كه بخش كشاورزي اش 
تســهيات ۱8 تــا ۲۰ درصدي بگيرند، هيچ كشــوري را پيدا 
نمي كنيد. توليد كننده من كه محصول را با تسهيات ۲۰ درصد 
توليد مي كنند و گاهي تا ۲5 درصد مي رود هيچگاه نمي تواند با 
كشــوري كه الآن به طور متوسط ۲ تا 4 درصد تسهيات بخش 

كشاورزي دارد رقابت كند در همين تركيه كه ما با آنها ماقات 
داشــتيم براي خيلي از كالاهاي اساسي تسهيات بين 4 تا 5 

درصد است حالا تا 8 درصد هم دارند.

برنامه ريزی كشاورزی
برنامه ريزي در بخش كشاورزي چگونه انجام مي شود ببينيد يكي 
از مشــكاتي كه داريم مثل همان سؤال اولي كه توضيح دادم زماني 
كه يك دولتي ســر كار مي آيد آن دولت مجري برنامه اي اســت كه 
برايش نوشــته اند الآن اين دولت به نظرم پيشنهاد خوبي داده است 
زيرا گفته اند برنامه بعدي را براي سال آينده بدهيد دولت گفته است 
كــه بگذاريد همان دولتي كــه روي كار مي آيد خودش تعيين كند 
چــون ما هر دو دوره اي كه آمديم يك برنامه مصوبي از قبل بود و ما 
بايد اين برنامه را اجرا مي كرديم البته برنامه ششــم را خودمان بين 
دو دولت خودمان بوديم كه برنامه را آن طور كه مي خواستيم پيش 
برديــم؛ منتها بعد رفت به مجلس و برنامه ششــم كاماً تغيير كرد. 
هرچه خودشــان خواستند در آن گذاشتند. خدا حفظش كند آقاي 
حاجي بابايي كه رييس كمسيون برنامه بود هر چه مسائل خوب بود 
برداشته بودند و در اين برنامه گذاشتند. من بعداً به آنها گفتم كه اينها 
همه تكاليف غيرممكن است شما چطور از ما مي خواهيد اين برنامه ها 
را اجرا كنيــم در صورتي كه مجموعه اجراي اين برنامه ها و منابعي 
 كه نيــاز دارد و منابعي كه بودجه دولت تعيين كرده اســت معادل

8 درصد است. اين است كه ما از يك جايي مجبور شديم يك بخشي 
از آن برنامه ها را اجرا كنيم چون بر اساس تكاليف بود و دستگاه هاي 
نظارتي از ما خواســتند كه گزارش دهيم و بنابر اين هر ســال بايد 
انجام ميداديم ولي قبل از اينكه اقتصاد مقاومتي توسط مقام معظم 
رهبري اباغ شــود و به دستگاه ها گفتند كه برنامه تان را بياوريد؛ ما 
 آمديم با آقاي حجّتي حدود ۲۰ محور اصلي را اولويت بندي كرديم.

۲۰ محور كاري كه در بخش هاي زراعت و باغباني و شيات و آبزيان و 
تحقيقات و آب و خاك و مكانيزاسيون اولويت داشت را تعريف كرديم 
و جلســات متعدّدي با بخش اجــرا و تحقيقات و بخش برنامه ريزي 
خودمان كه مؤسسه تحقيقات بود گذاشتيم. مثاًً در بخش زراعت، 
برنامه هاي 8 محصول مثل گندم و دانه هاي روغني ريز را در آورديم 
و ريز كارهاي پشتيباني و تحقيقات و آموزشي كه اينها مي خواهند را 
در آورديم و مصوب كرديم در اين زمان برنامه اقتصاد مقاومتي آمد و 
ما در چارچوب همان 5 موردي كه براي بخش كشاورزي گفته بودم 
اولين وزارتخانه اي بوديم كه برنامه مان را تصويب كرديم. اصاً آماده 
بوديم كه آقاي جهانگيري هم تعجب كردند. وقتي گفتند وزارتخانه ها 
دو ماه وقت دارند برنامه هايشان را تدوين كنند و در چارچوب اقتصاد 
مقاومتي بياورند  يك هفته اعام آمادگي كرديم اولين برنامه بوديم و 
خيلي هم در آنجا با استقبال روبه رو شد و اولين برنامه اي هم بود كه 
تصويب شد تا پارسال كه بودم هر سال سازمان برنامه و بودجه ارزيابي 

مي كرد و وزارتخانه ما در اجرا به طور ميانگين مقام اول را داشت.
يكي از مســائل ما در بخش زراعت بحث توليد علوفه و گياهان 
علوفه اي جديد و پتانسيل هايي است كه بايد ايجاد كنيم اما مغفول 
مانده چون واقعاً در صورتي كه نتوانيم فكري براي علوفه كنيم ادامه 
توليد شير و گوشت و لبنياتمان دشوار خواهد شد. علوفه هاي حجيم 
را در قالب كنســانتره مي شود وارد كرد اما علوفه هاي حجيم را بايد 
در داخل توليد كنيم چون حمل و نقل نمي تواند انجام شــود بايد 
در توليد علوفه تجديدنظر كنيم و ببريم به سمت توليد علوفه هاي 

كم آب بر و غيره.
در دانه هاي روغني، گندم و ذرت كار جديدي كه آقاي حجّتي در 
آن دوره با توجه به تجاربي كه در وزارت راه و وزارت نيرو داشت انجام 
داد طرح بحث مجريان بود ما يك مديركل داشتيم به نام مديركل 
غات، اين فرد صبح كه مي آمد براي گندم جو ذرت و غيره هزاران 
مسأله داشت. يكي مي آمد پيش او براي حبوبات؛ يكي مي آمد براي 
ماش و... ما گفتيم برخي مســائل جزو مســائل اساسي است كه ما 
مي خواهيم توسعه دهيم و برنامه ريزي كنيم بنابر اين برايشان مجري 
معرفــي كرديم. آقاي حجّتي تجربه اين كار را در وزارت راه و وزارت 
نيرو داشتند مثاً وزارت نيرو معاون آب دارد كه سياست گذاري آب 
را انجام مي دهد ولي هر كدام از سدهايشان مجري جداگانه دارد. ما 
هم معاونت زراعت داريم كه سياســت هاي كلي را مي گذارد منتها 
مجري طرح گندم را زيرنظر دارد كه اين فرد تمام مدت فقط غصه 
خور گندم است و كاري با جو و ذرت و غيره ندارد و اين افراد موفق 
هم بودند همين طور براي مكانيزاسيون يا توسعه سيستم هاي آبياري 
تحت فشار كه اگر قرار بود مجري نداشته باشند توي آن آب و خاك 
اصاًً گم بود؛ يا در شيات براي پرورش ماهي در قفس يا در معاونت 
باغبانــي براي گلخانه بالاخره اين تجربه آقاي حجّتي به كار ما آمد 
و به نظر من وزارتخانه در پشــتيباني موفق بود و اينها جزو مسائل 
اساسي بود. البته مســائل برنامه ريزي به صورت كان و به صورت 
ماتريســي و رأي اين طرح هاي اقتصاد مقاومتي است كه ان شاءالله 

يك وقت فرصتي شود در اين رابطه جلسه اي خواهيم داشت.
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گزارشی در خصوص وضعيت قيمت گذاری و مصرف شكر در ايران

شكر ارزان در جيب صنايع/ به اسم شكر خانوار به كام قاچاقچيان
تعيين و اصاح قيمت شــكر و همچنين جداسازی مصرف خانگی و صنعتی 
اين محصول جزو پيشــنهاداتی بود كه از ماه های گذشته از سوی انجمن صنفی 
كارخانه های قند و شكر ايران و كميسيون كشاورزی، آب و منابع طبيعی مجلس به 
وزارتخانه های صنعت و كشاورزی مطرح شد تا به اين وسيله با پديده شكر ارزان و 

قاچاق آن به كشورهای همسايه برخورد شود.
 حمايت از توليد گويا فقط در شــعارها انجام می شــود به طــوری كه در حال 
حاضر شاهد اين هستيم كه عدم حمايت از توليد شكر، وضعيت اسفناكی را برای 
كارخانه های قند و كشاورزان چغندركار ايجاد كرده است. به همين دليل حتی بازار 
نيز با كمبود اين محصول روبه رو است و مردم در اين زمينه شرايط دشواری را تجربه 
می كنند. اين در حالی است كه اگر دولت به مشورت های فعالان بخش خصوصی 
در زمينه اصاح قيمت شكر توجه بيشتری نشان می داد، اكنون با چنين وضعيت 

نابسامانی روبه رو نبوديم.
تعيين و اصاح قيمت شكر و همچنين جداسازی مصرف خانگی و صنعتی 
اين محصول جزو پيشنهاداتی بود كه از ماه های گذشته از سوی انجمن صنفی 
كارخانه های قند و شكر ايران و كميسيون كشاورزی، آب و منابع طبيعی مجلس 
به وزارتخانه های صنعت و كشــاورزی مطرح شد تا به اين وسيله با پديده شكر 
ارزان و قاچاق آن به كشــورهای همسايه برخورد شــود و مهم تر از آن اينكه، 
كشاورزان و چغندركاران برای توليد اين محصول انگيزه بيشتری پيدا كنند. بر 
اين اســاس قرار بود نرخ شكر برای مصارف صنعتی شكر از مصارف خانوار جدا 
شود و بدين ترتيب مصرف كنندگان عمده شكر مانند كارخانجات نوشابه، غذايی، 
شكات، شيرينی و… كه عمده مصرف شكر صنعت را دارند، با اخذ مابه التفاوت 
در ســامانه بازارگاه اقدام به خريد شكر كنند و از طريق سامانه جامع تجارت، 
رصد و پايش شوند. اما از اواخر سال گذشته علی رغم تأكيدات ويژه كميسيون 
كشــاورزی مجلس و همين طور تشكّل های بخش خصوصی به وزارتخانه های 

صمت و كشاورزی، اقدام مؤثری در اين خصوص انجام نشده است.

اعمال خسارت به جيب و سلامت خانوار
اين در حالی اســت كه شــكر توليدی كشور به نام خانوار و به كام قاچاقچی با 
قيمت های بسيار پايين تر از كشور خارج می شود. در اين رابطه برخی از كارشناسان 
اعام می كنند كه دولت طبق سياستی نادرست با ارزان نگهداشتن قيمت شكر و 
تعيين نرخ يكسان برای شكر مصرفی خانوار و صنف و صنعت كارخانه ها به توليد 
كالاهايی از جمله نوشــابه، شيرينی ، شكات و… يارانه می دهد كه در نهايت هم 
به زيان ســامت و هم به زيان جيب خانوار تمام می شــود، آن هم در صورتی كه 
می توان مصارف اين دو بخش را جدا كرد و با تمهيدات مشخصی به مردم بابت شكر 
مصرفی شان يارانه داد. همچنين با نرخ دلار آزاد، قاچاق شكر از كشور با نصف قيمت 

جهانی انجام می شود.

رويگردانی كشاورزان از كشت چغندرقند
كارشناسان اين حوزه اعام می كنند اگر نرخ شكر صنف و صنعت به محدوده 
قيمتی ۳۲ هزار تومان نزديك شود، عاوه بر اينكه قاچاق اين كالا متوقف خواهد شد 
بلكه كشاورزان انگيزه بيشتری برای فعاليت خواهند داشت و به طور حتم در حوزه 
توليد شكر بسياری از هدفگذاری ها محقّق خواهد شد. اما اكنون به دليل قيمت های 
ارزان در اين حوزه، يارانه های كشــور به سود دلّالان و مصرف كنندگان كشورهای 
خارجی تمام می شــود و بازار كشور در تأمين اين محصول با قيمت مناسب دچار 
مشكل شده اســت، چرا كه كارخانجات شكر در پرداخت ديون خود به كشاورزان 
به مشكل برخوردند و امروز برای كشاورز نيز صرفه اقتصادی ندارد تا با اين شرايط 
فعاليت كند. بنابراين با اختال در نظم بازار و ايجاد مشكل در ارتباط بين زنجيره 

كارخانجات و كشاورزان روبه رو هستيم.
در اين راســتا دبير و عضو هيأت مديره انجمن صنفی كارخانه های قند و شكر 
ايران در دی سال گذشته طی نامه ای به وزارت جهاد كشاورزی، در مورد وضعيت 
توليد شــكر هشدار داد. بهمن دانايی اعام كرد: عملكرد آن وزارتخانه در خصوص 
عدم تعيين و اعام قيمت شكر توليدی سال جاری باعث بيمار شدن صنعت قند 
شده و تمامی سرمايه گذاری ها و تاش های چند ساله گذشته برای افزايش توليد 
شكر دستخوش تزلزل شده است. وی اظهار كرد: متأسفانه باز شدن مرزهای كشور 
روی واردات انبوه شكر، سبب ساز ركود شكر كارخانه ها در انبارها شده و عدم تأمين 
نقدينگی جهت تسويه حساب با كشاورزان، موجب نارضايتی آنها و به احتمال قوی 
رويگردانی آنان از كشــت چغندرقند برای سال آتی خواهد شد كه در اين صورت، 
عاوه بر تحميل ضرر و زيان سنگين به صدها هزار نفر سهامداران كارخانه های قند و 
بالا رفتن ريسك سرمايه گذاری در توليد اين محصول اساسی، باعث وابستگی كشور 

به اين محصول و خروج ارز برای واردات اين كالا خواهد شد.
دانايی بيان كرد: ميزان واردات شــكر طی ۱۰ ماهه ســال ۱4۰۱ به مرز ۱/۱ 
ميليون تن بالغ شده و سركوب توليد داخل را در پی داشته است. همچنين ميزان 
بدهی كارخانه ها به كشاورزان حدود 58۰۰۰ هزار ميليارد ريال رسيده كه اين امر 
ســبب خواهد شد تا كارخانه ها و آن وزارتخانه مشكات سختی را پيش رو داشته 
باشند.از طرفی محمدجواد عسكری رييس كميسيون كشاورزی، آب، منابع طبيعی 
و محيط زيست مجلس در نامه ای به حســين فرهيدزاده رييس سازمان حمايت 
مصرف كنندگان و توليدكنندگان و دبير ستاد تنظيم بازار در اواخر سال گذشته اعام 
كرد: با عنايت به اينكه كميسيون كشاورزی در خصوص ساماندهی قيمت شكر خام 

وارداتی، قيمت شكر سفيد و نحوه توزيع و عرضه آن و همچنين جلوگيری از قاچاق 
آن )به دليل رشــد قيمت ارز و پايين بودن قيمت شكر سفيد داخل كشور( ، مقرّر 
شد معاونت توسعه بازرگانی وزارت كشاورزی نسبت به عرضه شكر صرفاً در سامانه 
بازارگاه و جهت مصارف صنف و صنعت و تفكيك قيمت آن برای مصارف خانوار و 
صنف و صنعت حداكثر تا تاريخ ۲5 بهمن اقدام كنند، به طوری كه از ابتدای اسفند 
۱4۰۱، شــكر صنف و صنعت صرفاً از طريق سامانه بازارگاه عرضه شود. همچنين 
اعام شده با توجه به سازوكار سامانه بازارگاه و قابليت اتصال آن به سامانه تجارت 
و سامانه انبارها و قابليت رصد و پايش، شكر سفيد در سامانه بازارگاه عرضه شده و 

مبلغی به عنوان مابه التفاوت نرخ ارز اخذ و به حساب خزانه دولت واريز شود.
به اين ترتيب و بر اســاس جديدترين تصميمات مجلس و دولت درباره قيمت 
شكر، قرار بود از اول بهمن سال گذشته قيمت و نحوه عرضه اين محصول برای دو 
گروه صنعت و خانوار تغيير كند، اما هنوز اين تفكيك انجام نشده است. بر همين 

اساس بازار با كمبود شكر روبه رو است.

مافيای شكر قوی تر از مافيای خودرو
كشــور سالانه به ۲.5 ميليون تن شكر نياز دارد كه ۰.5 ميليون تن به مصارف 
خانوار و ۲ ميليون تن به مصارف صنف و صنعت می رســد و همگی از ارز يارانه ای 
برخوردار هســتند، درحالی كه شكر مورد مصرف در صنف و صنعت در كالاهايی 
مانند نوشابه ها، شيرينی و شكات و امثالهم استفاده می شود كه جزو كالاهای غير 
ضرور جامعه هستند. نكته جالب توجه اين است كه در گزينه مشابه مانند گندم هم 
مصارف چندگانه ای وجود دارد. از مصرف حدود ۱۲ ميليون تن گندم مصرفی كشور 
حدود ۱۰ ميليون تن به مصارف خبازی )يارانه ای( و ۲ ميليون تن به مصارف صنف 
و صنعت می رسد كه گندم آن بخش با قيمت غيررايانه ای به فروش می رسد.حال 
اين سؤال پيش می آيد كه شكر صنف و صنعت كه در كالاهای غيرضرور مانند نوشابه 
و شيرينی و شكات استفاده می شود، درحاليكه گندم صنف و صنعت غيررايانه ای 
و غيرسوبسيدی است و با هدفمند كردن يارانه گندم بخش صنف و صنعت، كاهش 
هزينه های دولت، به ميزان ۲۰.۰۰۰ ميليارد تومان كاهش سوداگری، كاهش قاچاق، 
كاهش واردات ، ايجاد فضای رقابتی ميان توليدكنندگان و… را به همراه داشــت، 
چرا از سوبسيد دولتی برخوردار است؟ آن هم با توجه به افزايش قيمت جهانی شكر 
كه باعث می شود شكر به نصف قيمت جهانی از كشور قاچاق شود و اين سوبسيد 
ارزی عماً به كام كشورهای همسايه در آيد.نكته جالب توجه اين است كه ماليات 
ارزش افزوده شكر در سال گذشته از ۹ درصد به ۱ درصد كاهش پيدا كرده است و 
نيز همان گونه كه قباً اشاره شد شكری كه قيمت آن بيش از ۳۲ هزار تومان است، 
با قيمت ۱8.5۰۰ تومان برای صنف و صنعت عرضه می شود و با يك محاسبه ساده 
می توان گفت كه جمعاً ۳۲۰۰۰ ميليارد تومان از منابع ملی و دولتی برای شكر بخش 

صنف و صنعت توسط دولت يارانه داده می شود.

بازار مصرف كشور در اختيار توليد برندهای خارجی
نكته حائز توجه اينكه بخش عمده شكر مصرفی در نوشابه های گازدار كه با برندهای 
خارجی و آمريكايی در كشــور فعاليت می كنند، مصرف می شود و به عبارتی كشور بازار 
مصرف خود را در اختيار توليد برندهای خارجی قرار داده و سوبسيد هم به آنها می دهد. 
در حالی كه اين برندهای خارجی بايد برای تصاحب بازارهای كشور ما، عوارض هم بدهند.

اين موضوع يعنی عدم اصاح قيمت های شكر سفيد باعث شده كه كشاورزان چغندركار، 
با ضرر و زيان روبه رو شــوند و با عدم استقبال ايشــان به كشت روبه رو شوند. بر همين 
اساس همان طور كه پيش از اين هم اشاره شد، اصاح قيمت شكر صنف و صنعت طی 
چندين جلسه از سوی كميسيون كشاورزری، آب، منابع طبيعی و محيط زيست مجلس 
به وزارت جهاد كشاورزی و وزارت صمت در اواخر سال گذشته گوشزد شد، اما متأسفانه 
هيچ اقدام مؤثری در اين خصوص انجام نشده است.بنابراين به نظر می رسد ضرورت دارد 
كه معاونت توسعه بازرگانی وزارت جهاد كشاورزی، معاونت صنايع عمومی وزارت صمت، 
سازمان حمايت از مصرف كنندگان و توليدكنندگان و ستاد تنظيم بازار، هر چه سريع تر 

اقدام شايسته جهت اصاح قيمت شكر مورد استفاده در صنف و صنعت را اعمال كنند.
منبع: جهان صنعت

 ايران يكي از 6 كشور دنيا 
 در كاشت همزمان چغندرقند 

و نيشكر است 
معاون پژوهش و فناوري مؤسسه تحقيقات 
اصلاحً و تهيه بذر چغندرقند كشور مستقر در 
كرج گفت: ايران يكي از 6 كشور دنيا است كه 
به لحاظ تنوع اقليمي و عرض جغرافيايي، توانايي 

كاشت همزمان چغندر قند و نيشكر را دارد.
»اباذر رجبي« با بيان اينكه نيشكر فقط در استان 
خوزستان كشت مي شود، افزود: در ايران به دليل اين 
تنوع اقليمي چغندرقند به صورت بهاره و پاييزه كشت 
مي شود كه بيشترين كشت نيز به صورت بهاره در كشور 
انجام مي شود.وي با بيان اينكه شكر مورد نياز در كشور 
از طريق كشــت چغندر قند، كشت نيشكر و واردات 
تأمين مي شــود، اظهار كرد: كشت پاييزه چغندرقند 
بيشتر در استان خوزستان به دليل زمستان هاي مايم 
صورت مي گيرد.وي گفت: ولي اســتعداديابي لازم در 
ساير مناطق نيز انجام شده و در استان هاي گلستان، 
فارس و كرمانشاه نيز رو به گسترش است و در مناطق 
گرم خراسان بزرگ مثل كاشمر و بردسكن نيز امكان 

كشت پاييزه چغندرقند وجود دارد.
برداشت يك ميليون و 400 هزار تن چغندر 

قند پاييزه در سال زراعي گذشته
رجبي در ادامه به عملكرد كشــاورزان چغندركار 
در سراســر كشور اشــاره كرد و افزود: در سال زراعي 
گذشــته )۱4۰۱-۱4۰۰( از سطح ۲۰.8 هزار هكتار 
چغندرقند كشــت شده، يك ميليون و 4۰۰ هزار تن 
ريشه توليد شده كه يك ركورد را به ثبت رسانده ايم.

وي اظهار كرد: از اين ميزان ريشه برداشت شده پس 
از عمليات فرآوري، ۱۶۰ هزار تن شــكر توليد شد كه 
ميانگين عملكرد ريشه در كشــت پاييزه، ۶5 تن در 
هكتار بوده است.وي با بيان اينكه ميانگين عيار قند به 
دســت آمده در اين كشت ۱4.۶۳ درصد است، افزود: 
همچنين سطح زير كشت بهاره در سال ۱4۰۱ حدود 
۹۲ هزار هكتار بود كه ميانگين عملكرد ريشه در اين 
كشــت، 5۱ تن با عيار قند ۱۶.8 درصد است.معاون 
پژوهش و فناوري مؤسسه تحقيقات اصاحً و تهيه بذر 
چغندرقند كشــور ميزان ريشه توليد شده در كشت 
بهاره در ســال ۱4۰۱ را پنج ميليون و ۳5۰ هزار تن 
عنوان كرد و گفت: از اين ميزان ريشه، ۷۳4 هزار تن 

شكر استحصال شده است.
سطح كشت بهاره در سال جاري كاهش يافت

رجبي با بيان اينكه در ســال جاري كشت بهاره 
چغندر قند به ۷۰ هزار هكتار رســيد، افزود: كشت 
بهاره نسبت به سال گذشته كاهش داشته كه يكي 
از دلايل آن اعام ديرهنگام قيمت تضميني خريد 
چغندرقند مي باشــد ضمن اينكــه قيمت اعامي 
نسبت به سال گذشــته افزايش چنداني نداشته و 
مورد انتظار كشاورزان نبوده است.وي تصريح كرد: 
كشــت پاييزه ســال زراعي ۱4۰۲-۱4۰۱ اكنون 
در حال برداشــت است كه برداشــت در بعضي از 
استان ها همچون خوزستان به لحاظ شرايط اقليمي 
در ارديبهشــت و خرداد ماه انجام مي شود ولي در 
مناطقي همچون استان گلســتان برداشت تا نيمه 

تيرماه ادامه دارد.
وی ادامــه داد: همچنيــن ســطح زير كشــت 
محصول نيشكر در سال زراعي ۱4۰۱-۱4۰۰ حدود 
8۰ هزار هكتار در اســتان خوزستان بوده كه منجر 
به توليد 5.۳ ميليون تن ني شد.وي با اشاره به اينكه 
از ايــن ميزان توليد ني حدود ۶۰۰ هزار تن شــكر 
استحصال شد، اضافه كرد: همچنين بخشي از نياز 
كشور به شكر از طريق واردات تأمين مي شود كه در 
ســال گذشته حدود 5۰۰ هزار تن شكر وارد كشور 
شــد.وي ميزان مصرف شكر در كشور را بين ۲.۲تا 
۲.4 ميليون تن عنوان كرد و گفت: ســرانه مصرف 
شــكر در دنيا ۱۹.5 كيلوگرم است در حالي كه بر 
اســاس برآوردهاي وزارت جهاد كشــاورزي، سرانه 

مصرف شكر در ايران ۲۹ كيلوگرم مي باشد.
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خوزستان؛ بزرگ ترين 

 توليد كننده چغندر قند 
پاييزه كشور

معاون بهبود توليــدات گياهي جهاد 
خوزستان  گفت:  خوزســتان  كشاورزي 
توليد كننــده  بزرگ تريــن  و  اوليــن 

چغندرقند پاييزه كشور است.
تورج نوروزي در جلسه پشتيباني چغندرقند 
پاييزه اســتان خوزستان بيان كرد: چغندرقند 
پاييــزه به عنوان يك محصول اســتراتژيك و 
كم آب بر در كشور شناخته شده كه در مناطق 
گرمسيري و نيمه گرمسيري از اواخر تابستان 
تا اوايل پاييز كشــت و در فصل بهار برداشت 
مي شود. وي با بيان اينكه بيشترين دوره رشد 
اين محصول در فصل بارندگي انجام مي شود 
و بخــش زيادي از نياز آبي خود را از بارندگي 
)آب ســبز( تأمين مي كند، گفت: نياز آبي اين 
گياه به منابع آبي پشت سدها و منابع آب هاي 
زيرزميني بسيار كمتر از چغندرقند بهاره است.

نوروزي با بيان اينكه خوزســتان بزرگ ترين و 
اوليــن توليد كننده چغندرقند پاييزه اســت، 
اظهار كرد: در ســال زراعي جاري بيش از ۱۶ 
هزار هكتار از مزارع استان به كشت چغندرقند 
پاييزه اختصاص يافت. وي افزود: در اين راستا 
بــا ۱۲ كارخانه توليد قند كــه ۲ كارخانه در 
اســتان و ۱۰ كارخانه از ســاير اســتان ها به 
عنوان كارخانجــات مهمان عقد قرارداد انجام 
شده است. معاون بهبود توليدات گياهي جهاد 
كشاورزي خوزســتان به زمان فصل برداشت 
چغندر قند پاييزه در استان اشاره كرد و گفت: 
فصل برداشت اين محصول از اوايل ارديبهشت 
ماه آغاز شــده و معمولاًً تا اوايل تيرماه ادامه 
دارد. وي گفت: تاكنون بيش از ۹ هزار هكتار 
از ســطوح كشت شده استان برداشت و بالغ و 
5۷۰ هزار تن به كارخانجات قند تحويل داده 
شده است. وي بيان كرد: پيش بيني مي شود تا 
پايان فصل برداشت حدود يك ميليون و ۱۰۰ 
هزار تن چغندرقند از چغندرزارهاي اســتان 

برداشت شود.

مديرعامل شركت توسعه نيشــكر و صنايع جانبي 
گفت: »امسال يكي از سال هاي خوب و پررونق صنعت 

نيشكر است.«
عبدعلي ناصري مديرعامل شــركت توسعه نيشكر و صنايع 
جانبــي، امروز در گفت وگو با خبرنگار فارس در اهواز وضعيت 
منابع آب خوزستان را مطلوب برشمرد و گفت: در سال مزين به 
»رشد توليد«، سال پرمحصولي در واحدهاي هشتگانه نيشكري 
رقم مي خورد و توليد شكر افزايشي 5۰ درصدي خواهد داشت.

وي به وضعيت منابع آبي سدهاي خوزستان اشاره كرد و گفت: 
تكميل ظرفيت اين ســدها، نويدبخش سال زراعي پررونق هم 
براي صنعت نيشكر و هم كشــاورزان خوزستاني است. وي با 
اشاره به تبعات خشكسالي  دو سال اخير بر روند توليد محصول 
گفت: كميّت و كيفيت آب در سال گذشته تأثير منفي بر توليد 
گذاشت ولي با تاش شــبانه روزي پرسنل، صنعت نيشكر نه 
تنها از بحران عبور كرد بلكه با تلفيق »توليد و تجارت« نيز به 
سوددهي رسيد. وي تاش بي وقفه در سنگر توليد براي تحقّق 
شــعار سال را سرلوحه كاري اين صنعت برشمرد و تأكيد كرد 
و گفت: براي رشــد توليد محصولات متنوّع نيشكري و تحقّق 
فرمايش مقــام معظم رهبري در اقتصــاد مقاومتي، با تمامي 
ظرفيت ها به پيش خواهيم رفت. گياه نيشكر به دليل وضعيت 
مناســب منابع آبي و پايش هاي متعدّد، رشد مناسبي دارد و 
ارتفاع ني در برخي مزارع به پنج متر نيز رســيده است. سطح 
»داشت« امسال شركت هفت تپه نيز به ۱۰ هزار و ۷۰۰ هكتار 
رسيده و به گفته مديرعامل شــركت توسعه نيشكر و صنايع 
جانبي پيش بيني مي شود در آبان امسال بيش از ۹۰۰ هزار تن 

نيشكر از مزارع اين شركت برداشت شود.

راندمان آبياري نيشكر 
دكتر آل كثير معاون كشاورزي شركت توسعه نيشكر و صنايع 
جانبــي »راندمان« آبياري مزارع نيشــكر را بالاتر از ميانگين 
كشــوري دانســت و تأكيد كرد، طرح هاي پژوهشي مختلفي 
نيز براي افزايش بهره وري آب در دســت اقدام اســت.معاون 
كشاورزي شركت توسعه نيشــكر و صنايع جانبي »راندمان« 
آبياري مزارع نيشــكر را بالاتر از ميانگين كشــوري دانست و 
تأكيــد كرد، طرح هاي پژوهشــي مختلفي نيز بــراي افزايش 
بهره وري آب در دســت اقدام اســت. به گزارش روابط عمومي 
شــركت توسعه نيشــكر و صنايع جانبي، دكتر جعفر آل كثير 

سه شــنبه )نهم خردادماه( با بيان ايــن مطلب افزود، راندمان 
آبياري در مزارع نيشكر به 5۰ درصد رسيده كه اين رقم براي 
آبياري سطحي نه تنها در كشور، بلكه در دنيا قابل توجه است. 
وي بيان كرد، شيوه  آبياري مزارع، بر پايه  »هيدروفلوم« است و 
اين شيوه آبياري يكي از مدرن ترين روش هاي آبياري دنياست 
كــه بهره وري آب را به نحو مطلوبي ارتقا داده اســت. به گفته 
معاون كشــاورزي توسعه نيشــكر، صنعت نيشكر در كنار اين 
روش آبياري، از روش آبيــاري جويچه اي، آبياري با زهاب در 
شرايط خشكســالي و… نيز بهره گرفته كه سبب شده گياه 

نيشكر در شرايط بحران آب آسيب چنداني نبيند.

نيشكر؛ گياهي با ارزش افزوده بالا
آل كثير، نيشــكر را گياهي با ارزش افزوده بالا برشمرد و 
تأكيــد كرد، در دنيا ارزش اقتصادي آب با ماده خشــك يا 
ماده آلي، ســنجيده مي شــود و توليد اين ماده خشك در 
صنعت نيشكر به ازاي هر مترمكعب آب مصرفي، يك هزار و 
۲۰۰ گرم است كه چندين برابر بيشتر از ساير زراعت هاست. 
وي در پايان گفت، نيشكر، صنعتي بر پايه پژوهش و تحقيق 
است و در اين ســال ها به مدد تيم كارشناسي و مديريتي 
توانســته از بحران هاي مختلف عبور كند. سيستم آبياري 
زيرســطحي، توليد واريته هاي سازگار با شــرايط اقليمي 
خوزستان، ساخت هاروســتر، پايش آناين و… بخشي از 
دســتاوردهاي اين شركت اســت كه توليد پايدار را براي 

صنعت نيشكر به ارمغان آورده است.

پيش بيني افزايش ۵0 درصدي توليد شكر در خوزستان
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پيش بيني توليد۸0هزار تن چغندرقند پاييزه از 
مناطق گرمسيري كرمانشاه

 كرمانشاه- رييس ســازمان جهاد كشاورزي كرمانشاه از پيش بيني توليد
۸0 هزار تن چغندرقند پاييزه از مناطق گرمسيري كرمانشاه خبر داد.

علي چاله چاله مهر اظهار كرد: در ســال زراعي ۱4۰۲-۱4۰۱ بيش از هزار و 
۲۰۰ هكتار از مزارع شهرستان هاي گرمسيري استان كرمانشاه چغندرقند پاييزه 
كشت شــده اســت. وي افزود: عمده چغندرقند پاييزه استان در شهرستان هاي 
ســرپل ذهاب و قصرشيرين كشت شده و عمده كشــت نيز مربوط به شهرستان 
سرپل ذهاب است.رييس سازمان جهاد كشاورزي كرمانشاه تصريح كرد: چغندرقند 
پاييزه اســتان كرمانشــاه به صورت خريد تضميني با قيمت هر كيلوگرم۲ هزار و 
۷۰۲ تومان توســط كارخانه قند بيستون خريداري مي شود.وي ادامه داد: مصرف 
آب كمتر، اســتفاده از نزولات آســماني، راندمان بالاي آبياري به دليل تبخير و 

تعريق كم و تناوب با غات از مزاياي چغندرقند پاييزه است.
چاله چاله خاطرنشــان كرد: در اين راســتا رعايت تاريخ كاشت و برداشت به 
موقع چغندرقند به زارعين توصيه شــده تا عملكرد محصول حفظ شــود.وي در 
ادامه افزود: برداشت چغندرقند از ۲۰ ارديبهشت ماه شروع شده و تا تيرماه ادامه 
خواهد داشت.رييس سازمان جهاد كشاورزي استان كرمانشاه با بيان اينكه كاشت 
و برداشت چغندرقند كاماً مكانيزه است، گفت: ۲۱ دستگاه برداشت در شهرستان 

جهت برداشت چغندر قند فعال هستند.

نرخ ارزي واردات شكر افزايش يافت
مديركل دفتر خدمات بازرگاني وزارت جهادكشاورزي از تعديل نرخ 
سقف ارزي واردات شكر جهت تســهيل در فرآيند ورود كالا به كشور 

خبر داد.
ميثم جاهدي، مديركل دفتر خدمات  بازرگاني اظهار كرد: نظر به واگذاري امور 
تعيين ســقف قيمت ارزي واردات شكر، نشست كميته قيمت گذاري شكر كه به 
دليــل عدم حضور نماينده بخش خصوصي به تعويق افتــاده بود، در ۲۲ خرداد با 
حضور معاون توسعه بازرگاني وزارت جهاد كشاورزي، مديران معاونت، مسؤولان 
دستگاه هاي نظارتي و نماينده گمرك در وزارت جهادكشاورزي برگزار شد و پس 
از بررســي شرايط بازار و استماع نظرات بخش خصوصي، دولتي و نظارتي، سقف 
قيمت ارزي جهت تســهيل ورود كالا به كشور مطابق با شرايط جهاني، افزايش 
يافت. او افزود: قيمت تعيين شده براي شكر با پولاريزه ۹۹ به بالا ۶۱۰ يورو در بنادر 
ايران مشخص شده  است. مديركل دفتر خدمات بازرگاني وزارت جهادكشاورزي 
همچنين از بر  گزاري دومين جلسه هماهنگي سيستمي شدن ثبت سفارشات برنج 
خبر داد و گفت: دومين نشســت مشترك سه وزارتخانه جهادكشاورزي، صمت و 
بهداشت براي انجام فرآيندهاي سيستمي شدن ثبت سفارشات برنج جهت تسهيل 
در امور و حذف گلوگاه فساد و ايجاد شفافيت در معاونت توسعه بازرگاني برگزار 
و مقرّر شد، عاوه بر نهايي سازي فرآيندها توسط وزارت صمت و بهداشت، جلسه 

آموزشي براي فعالان و تجّار وارد كننده برنج برگزار شود.
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    وارد  ات شكر از سال ۸4 تا پايان ارديبهشت ماه سال 1402 به تفكيك خام و سفيد  

بها جمع واردات )دلار(جمع واردات)هزار تن(بها )دلار(خام)هزارتن(بها )دلار(سفيد  )هزارتن(سال
۱۳84۷8۲۰.۱۲4.۰۰۰۶۲۹۱۷۷.۲5۶.۰۰۰۷۰۷۱۹۷.۳8۰.۰۰۰
۱۳85۶۳۷۲۹۱.۲۷۱.۹۱۰۱.8۹۰۷۲۶.۱8۲.55۹۲.5۲۷۱.۰۱۷.454.4۶۹
۱۳8۶۳48۱۳۳.۳۰۹.۳448۲۲۲۷4.4۶۱.۳۶۷۱.۱۷۰4۰۷.۷۷۰.۷۱۰
۱۳8۷۱۰۳۳۷.۲۱۳.۳۳۲۹۹8۲8۷.8۰۰.۰۱۳۱.۱۰۱۳۲5.۰۱۳.۳45
۱۳88۲۷8.8۱۹.۹۰۶85۰۳۱5.8۲۶.۱۱48۷۷۳۲4.۶4۶.۰۲۰
۱۳8۹۰۰۱.8۰5۷۰4.5۲۰.4۰۷۱.8۰5۷۰4.5۲۰.4۰۷
۱۳۹۰۶۳.۷۹۹.5۱۰۱.۲۲8۷5۲.۱۰5.۳۳4۱.۲۳4۷55.۹۰4.844
۱۳۹۱۰۰۱.۶8۰۱.۰۷۲.4۱۳.۶۰8۱.۶8۰۱.۰۷۲.4۱۳.۶۰8
۱۳۹۲۰۰۱.5۷۹8۳۲.۱8۷.۹58۱.5۷۹8۳۲.۱8۷.۹58
۱۳۹۳۰۰8۲۳۳۷۷.4۷۰.44۰8۲۳۳۷۷.4۷۰.44۰
۱۳۹44۹۲۰.4۷۹.۰۰۳4۷۲۱5۱.۳58.5۲45۲۱۱۷۱.8۳۷.5۲۷
۱۳۹5۰۰۶۶۷۰۶۶۷۳۲۰.۱۳4.۹۷8
۱۳۹۶۰۰85۶4۱4.۷4۲.۶۳۷85۶4۱4.۷4۲.۶۳۷
۱۳۹۷۰۰۲8۱۱۰۲.۶54.۳۰5۲8۱۱۰۲.۶54.۳۰5
۱۳۹8۰۰۱.8۳۰۶4۲.۳4۶.۲۳۷۱.8۳۰۶4۲.۳4۶.۲۳۷
۱۳۹۹۰۰۱.۰۱8۳۷۰.۶۶۰.۰۰۰۱.۰۱8۳۷۰.۶۶۰.۰۰۰
۱4۰۰۰۰۱.۲۰۳545.۰۶۰.۰۰۰۱.۲۰۳545.۰۶۰.۰۰۰
۱4۰۱۰۰۱.۲5۶۶۷8.۹54.۰۰۰۱.۲5۶۶۷8.۹54.۰۰۰
۱4۰۲۰۰۱4۷.55۰.۰۰۰۱4۷.55۰.۰۰۰
۱.۲485۱5.۰۱۷.۰۰5۱۹.۹۰۱8.4۳۳.54۹.5۰۳۲۱.۱4۹۹.۲۶8.۷۰۱.485جمع

 آمار وارد  ات شكر از سال 13۸0  تا پايان ارديبهشت ماه سال 1402 
به تفكيك وارد  ات د  ولتي و خصوصي)ارقام به هزارتن(

جمع وارد  اتوارد  ات بخش د  ولتيوارد  ات بخش خصوصيسال
13800937937
13810820820
138256160216
138342161203
138480627707
1385148510422527
13869622081170
1387110101101
13888770877
1389180501805
1390123401234
139111755051680
13929925871579
1393562261823
1394364157521
1395358309667
1396718138856
139786195281
139865511751830
13996503681018
14002949091203
14011189671256
140214014

تنظيم بازار يا توليد داخل  
آمارهاي ارايه شــده در اين صفحه يادآور سختي هاي قابل اعتناي اقتصاد شكر در ايران است. 
اقتصاد كالايي كه توليد آن بيش از ۱۳۰ سال درايران سابقه دارد. با اين همه سابقه و كارنامه اي كه 
اين صنعت دردرون خود دارد اگر محيط ملي اجازه دهد مي توان به نقاط مطمئني رسيد. اين نقطه 
مطمئن در جايي است كه تنظيم بازار شكر با واردات و توليد داخل در بهترين جا همديگر را قطع 
كنند. شوربختانه آن طور كه ارقام اين جدول ها نشان مي دهد هر سال كه توليد داخلي افزايش يافته 
است انگار عمدي بوده كه واردات هم در همان مسير باشد درحالي كه بايد برخاف جهت توليد 
داخلي حركت كند. حالا و در آغاز تابستان ۱4۰۲ بايد به مديران دولت و به ويژه نهادهاي اصلي 
هشدار داد بايد شرايط تنظيم بازار را از امروز در دستور كار قراردهند و اساس كار را براي صيانت ار 
توليد داخلي برپا كنند. هر راهي و هر برنامه و انديشه اي با هر نيتي كه واردات را اساس كار تنظيم 
بازار قرار دهد و اولويت را به توليد داخلي ندهد بايد شناسايي و معرفي شوند. در شرايطي كه ايران با 

كمبود و دشواري هاي ارزي روبه رو است نگهداري از اين ارزها يك ضرورتي انكارناپذير است.

شماره 226 - خرداد  1402

واردات شكر خام بصورت ماهيانه از سال 1385 تا  سال 1402)ارقام هزار تن(
جمعاسفندبهمنديآذرآبانمهرشهريورمردادتيرخردادارديبهشتفروردينسالرديف

۱
۱۳85۱54۹4۱۱۱۲۰5۳۰۷۱۹۲۱8۷۲۲۳۱۹4۲۹8۲4۰۲۷۶

۲48۱ ۱54۲48۳5۹5۶48۷۱۱۰۶۳۱۲5۰۱4۷۳۱۶۶8۱۹۶5۲۲۰5۲48۱جمع هر ماه + ماه هاي قبل 

۲
۱۳8۶۲۳۶۲۲8۱۱۲54۱۱۱۱۳۳۶۱55۶5۲۷5۰۳8

۱۱۷۰
۲۳۶4۶45۷۶۶۳۰۷4۱8۷4۹۳5۹۹۰۱۰55۱۰8۲۱۱۳۲۱۱۷۰جمع هر ماه + ماه هاي قبل 

۳
۱۳8۷۲8۲۹888۹۱4۹۱۷۳۲4۶8۶5۱۲۶۱۶۹۹۳

۱۱۰۱
۲85۷۱45۲۳4۳8۳55۶58۰۶48۷۱۳8۳۹۱۰۰8۱۱۰۱جمع هر ماه + ماه هاي قبل 

4
۱۳88۱۱۹۱۰85۷۶44۲۳۳۹44۶45۷4۱۲۲۷۳

8۷۷
۱۱۹۲۲۷۲84۳48۳۹۰4۲۳5۱۷5۶۳۶۰8۶8۲8۰48۷۷جمع هر ماه + ماه هاي قبل 

5
۱۳8۹۶۹۱۰۷۱۳۲۲۳4۳۱۲۳۳۰۱۶۱۱۱۲8۰۶۳۷۳۱۳۲

۱8۰5
۶۹۱۷۶۳۰854۲854۱۱84۱۳45۱45۷۱5۳۷۱۶۰۰۱۶۷۳۱8۰5جمع هر ماه + ماه هاي قبل 

۶
۱۳۹۰۰۲4۱۲۶8۳۰۱۳84۳۱۱8۱۷۱8۱۱4۲5۶

۱۲۳4
۰۲4۳۶۱۰44۰5۷8۹8۲۰8۳8855۱۰۳۶۱۱۷8۱۲۳4جمع هر ماه + ماه هاي قبل 

۷
۱۳۹۱5۰۶۹۱۲۱55۱54۱۹۶۱۹۰۳۷۲۲8۱5۱۳۰۷۱۲۳

۱۶8۱
5۰۱۱۹۲4۰۲۹544۹۶458۳58۷۲۱۱۰۰۱۲5۱۱558۱۶8۱جمع هر ماه + ماه هاي قبل

8
۱۳۹۲88۱588۱۱4۶۱۱5۹۲۰۷۱۱5۱4۶۱۳4۲۲5۲۲۷

۱5۷۹
88۱۰۳۱۹۱۳۰5۳۶۶5۲5۷۳۲84۷۹۹۳۱۱۲۷۱۳5۲۱5۷۹جمع هر ماه + ماه هاي قبل

۹
۱۳۹۳۱۶5۱۳۷۲۱۱5۷4۰۶۷4۷۱۹8۰۰۰۰

8۲۳
۱۶5۳۰۲5۱۳5۷۰۶۱۰۶۷۷۷۲4۷4۳8۲۳8۲۳8۲۳8۲۳جمع هر ماه + ماه هاي قبل

۱۰
۱۳۹4۰5.5۱۱.8۹.۲۱۲۷۰۱۰۷۱۷5۱۰5۲5۲4

5۲۱
۰5.5۱۷.۳۲۱۳۳۱۰۳۲۱۰۳854۹۰4۹۲4۹۷5۲۱جمع هر ماه + ماه هاي قبل

۱۱
۱۳۹5۰۰۰۲5۲۲۱۱۷۰۷۶5۰۶۶۶8۰۱۶

۶۶۷
۰۰۰۲5۲4۶۳۹۱4۶۷5۱۷58۳۶5۱۶5۱۶۶۷جمع هر ماه + ماه هاي قبل

۱۲
۱۳۹۶۰۱۹5۲۲۹۱۲۹۱۳8۱۶۰55۰۱4۰8۰

85۶
۰۱۹54۲455۳۶۹۱۷۰۷۷۰۷۷۶۲۷۶۲۷۷۶۷۷۶85۶جمع هر ماه + ماه هاي قبل

۱۳
۱۳۹۷۰۳84۹۱۰۰۰۰۶۶۰۶۶۶۱

۲8۱
۰۳88۷8888888888۱54۱54۲۲۰۲8۱جمع هر ماه + ماه هاي قبل

۱4
۱۳۹88۲۲۱۳۲8۰۲۲۰8۰۱4۳۲۱۰۹8۱5۰۱۷۱۱۰5۷8

۱8۳۰
8۲۲۹55۷5۷۹58۷5۱۰۱8۱۲۲8۱۳۲۶۱4۷۶۱۶4۷۱۷5۲۱8۳۰جمع هر ماه + ماه هاي قبل

۱5
۱۳۹۹۹۷۱۳۱۲۰۱۱۱۲۲۱۷۳۱4۲۶۳۶۳۱۷۱۶۰

۱۰۱8
۹۷۲۲84۲۹54۱54۳۷۱۷85۹۹۲۲۹85۱۰۰۲۱۰۱8۱۰۱8جمع هر ماه + ماه هاي قبل

۱۶
۱4۰۰۱۳۲۷۹۹5۱۳5۰۲44۱۲۳۲۱4۹۳۹۷45۰

۱۲۰۳
۰۲۹۲۳8۷5۲۲5۲۲۷۶۶88۹8۹۱۱۰4۰۱۰۷۹۱۱5۳۱۲۰۳جمع هر ماه + ماه هاي قبل

۱۷
۱4۰۱۰۰۱۰۷۱۳۶۲۳۹۹8۳8۰۷۹44۱48۲5۰

۱۲5۶
۰۰۱۰۷۲4۳48۲58۰۹۶۰۱۰۳۹۱۰8۳۱۲۳۱۱۲5۶۱۲5۶جمع هر ماه + ماه هاي قبل

۱8
۰۱4جمع هر ماه + ماه هاي قبل

۱4
۱4۰۲۰۱4


